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§ 234 KFKS 2019/1 

Anmälningar 

Beslut 
Anmälningarna noteras till protokollet. 
 

Handlingar i ärendet 

Anmälningar 2019-09-02 

Ärende Åtgärd/ansvar 

Skrivelser  
 

Skrivelse till infrastrukturminister ”Slopa 
de planerade avgifterna på nya Skurubron” 
14 augusti 2019 

Mats Gerdau, kommunstyrelsens 
ordförande 

Inbjudningar 
 

Inbjudan från SKL till temakonferensen 
"Framtidens lönebildning" den 23 oktober 
2019 i Stockholm  
Sista svarsdag den 26 september 2019 

 

Inbjudan från SKL till konferens om 
våldsbejakande extremism med inriktning 
på juridik den 10 oktober 2019 i 
Stockholm. 
Sista svarsdag den 19 september 2019 

 

Rapporter 
 

Rapport från Länsstyrelsens inspektion hos 
överförmyndarnämnden 2019-04-24 

 

Övrigt 
 

Protokoll KSSU 11/6 och 13/8, KSMU 
11/6, KSAU och KSVU 20/8 

 

 
- - - - - 
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§ 235 KFKS 2019/2 

Delegationsbeslut 

Beslut 
Delegationsbesluten noteras till protokollet. 
 

Handlingar i ärendet 

Delegationsbeslut 2019-09-02 

Ärende Beslutsfattare Datum 
Utnämning av dataskyddsombud 
KFKS 2019/753 

Mats Gerdau, 
kommunstyrelsens 
ordförande 

2019-08-16 

 
- - - - - 
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§ 236 KFKS 2019/464 

Omreglering av tomträttsavgäld för fastighet med 
adress Alpvägen 90 i Älta 
Fastigheten Älta 35:55 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 
 

• Kommunfullmäktige fastställer den årliga tomträttsavgälden för fastigheten Älta 
35:55 till oförändrad 15 000 kronor per år att gälla från och med den 1 januari 2021 
och under kommande 10-årsperiod. 

 
Kommunstyrelsen beslutar för egen del, under förutsättning av kommunfullmäktiges beslut 
enligt ovan, följande: 
 

1. Kommunstyrelsen ger i uppdrag till enhetschef eller gruppchef inom enheten för 
fastighetsförvaltning att för kommunens räkning underteckna avtalet om 
omreglering av tomträttsavgäld för fastigheten Älta 35:55. 
 

2. Kommunstyrelsen befullmäktigar stadsjuristen eller den hon i sitt ställe sätter, att 
föra kommunens talan i domstol i mål om omreglering av den av 
kommunfullmäktige fastställda tomträttsavgälden för fastigheten Älta 35:55. 

 

Ärendet 
Fastigheten Älta 35:55, Alpvägen 90 i Älta, är upplåten med tomträtt för ideellt 
föreningsändamål sedan den 1 januari 2001. Omregleringstidpunkten är den 1 januari 2021, 
vilket innebär att överenskommelse om ny avgäld måste träffas senast den 31 december 
2019. Tomträttsavgälden för fastigheten Älta 35:55 föreslås att bestämmas till oförändrad 
om 15 000 kronor per år under kommande tioårsperiod.  
 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från enheten för fastighetsförvaltning den 26 juni 2019, rev 26 augusti 
2019 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 13 augusti 2019 §123 
Bilaga 1  Karta 
Bilaga 2  Värdeutlåtande Svefa AB  
Bilaga 3  Värdeutlåtande Forum Fastighetsekonomi AB 
Bilaga 4  Gällande tomträttsavtal 
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Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 13 augusti 2019 §123 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen att fatta följande 
beslut: 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 
Kommunfullmäktige fastställer den årliga tomträttsavgälden för fastigheten Älta 35:55 till 
oförändrad 15 000 kronor per år att gälla från och med den 1 januari 2021 och under 
kommande 10-årsperiod. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med förslaget från enheten för fastighetsförvaltning. 
 
- - - - - 
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§ 237 KFKS 2019/501 

Omreglering av tomträttsavgäld för fastighet med 
adress Vinbärsvägen 1 i Solsidan 
Fastigheten Solsidan 13:1 
 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut: 
 
Kommunfullmäktige fastställer den årliga tomträttsavgälden för fastigheten Solsidan 13:1 
till 60 000 kronor per år att gälla från och med den 1 januari 2021 och under kommande 
10-årsperiod. 
 
Kommunstyrelsen beslutar för egen del, under förutsättning av kommunfullmäktiges beslut 
enligt ovan, följande: 
 

1. Kommunstyrelsen ger i uppdrag till enhetschef eller gruppchef inom enheten för 
fastighetsförvaltning att för kommunens räkning underteckna avtalet om 
omreglering av tomträttsavgäld för fastigheten Solsidan 13:1. 
 

2. Kommunstyrelsen befullmäktigar stadsjuristen eller den hon i sitt ställe sätter, att 
föra kommunens talan i domstol i mål om omreglering av den av 
kommunfullmäktige fastställda tomträttsavgälden för fastigheten Solsidan 13:1. 

 

Ärendet 
Fastigheten Solsidan 13:1, Vinbärsvägen 1 i Solsidan, är upplåten med tomträtt för skola 
sedan den 1 januari 2001. Skolan är förskola Tuvan. Omregleringstidpunkten är den 1 
januari 2021, vilket innebär att överenskommelse om ny avgäld måste träffas senast den 31 
december 2019. Tomträttsavgälden för fastigheten Solsidan 13:1 föreslås höjas från 50 000 
kr per år till 60 000 kr per år under kommande tioårsperiod.  
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 13 augusti 2019 §124 
Tjänsteskrivelse från enheten för fastighetsförvaltning den 10 juli 2019 
Bilaga 1  Undertecknad överenskommelse 
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Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 13 augusti 2019 §124 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen att fatta följande 
beslut: 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut: 
Kommunfullmäktige fastställer den årliga tomträttsavgälden för fastigheten Solsidan 13:1 
till 60 000 kronor per år att gälla från och med den 1 januari 2021 och under kommande 
10-årsperiod. 
Kommunstyrelsen beslutar för egen del, under förutsättning av kommunfullmäktiges beslut 
enligt ovan, följande: 

1. Kommunstyrelsen ger i uppdrag till enhetschef eller gruppchef inom enheten för 
fastighetsförvaltning att för kommunens räkning underteckna avtalet om 
omreglering av tomträttsavgäld för fastigheten Solsidan 13:1. 

2. Kommunstyrelsen befullmäktigar stadsjuristen eller den hon i sitt ställe sätter, att 
föra kommunens talan i domstol i mål om omreglering av den av 
kommunfullmäktige fastställda tomträttsavgälden för fastigheten Solsidan 13:1. 

 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 
- - - - - 
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§ 238 KFKS 2019/155 

Avgiftsstruktur och elnätsavgifter för Nacka Energi AB 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta följande.  
 
1. Kommunfullmäktige fastställer den föreslagna avgiftsstrukturen för Nacka Energi AB 
och förslaget till elnätsavgifter enligt bilaga 1-2 till tjänsteskrivelsen daterad den 8 augusti 
2019.  
2. Kommunfullmäktige beslutar att den föreslagna avgiftsstrukturen och elnätsavgifterna 
börjar gälla den 1 januari 2020. 
 

Ärende 
Enligt ellagen ska elnätsavgifterna i Sverige utformas så att de är objektiva och icke-
diskriminerande. Prissättningen ska också underlätta för kunderna att påverka sina 
kostnader. Mot den bakgrunden behöver det genomföras en förändring av 
avgiftsstrukturen för Nacka Energi AB. Nacka Energi AB har under våren 2019 genomfört 
ett analysarbete av hur väl nuvarande struktur sammanfaller med ellagens intentioner.  
Denna justering föreslås ske successivt under den kommande reglerperioden 2020-2023, 
för att börja gälla den 1 januari 2020. Kommunikationsarbetet med kunderna behöver 
inledas omgående, och därför föreslås att kommunfullmäktige fastställer avgiftsstrukturen 
och elnätsavgifterna för 2020 redan tidigt under hösten 2019. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 20 augusti 2019 §102 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret och Nacka Energi AB den 8 augusti 2019 
Bilaga 1 Förslag till elnätsavgifter - Prislista 2020 
Bilaga 2 Styrelsehandling gällande prislista, inför Nacka Energis sammanträde den 11 

juni 2019 
Bilaga 3 Styrelseprotokoll från Nacka Energis styrelsesammanträde den 11 juni 2019 
Bilaga 4 Styrelsehandling inför Nacka Energis sammanträde den 19 augusti 2019 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 20 augusti 2019 §102 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen besluta följande.  
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta följande.  
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1. Kommunfullmäktige fastställer den föreslagna avgiftsstrukturen för Nacka Energi AB 
och förslaget till elnätsavgifter enligt bilaga 1-2 till tjänsteskrivelsen daterad den 8 augusti 
2019.  
2. Kommunfullmäktige beslutar att den föreslagna avgiftsstrukturen och elnätsavgifterna 
börjar gälla den 1 januari 2020. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 
 
- - - - - 
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§ 239 KFKS 2019/619 

Matavgift på särskilt boende för äldre inom Välfärd 
samhällsservice 

Beslut 
 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige fattar följande beslut.  
 
1. Kommunfullmäktige beslutar att höja matavgiften på särskilt boende för äldre inom 
Välfärd samhällsservice till 130 kr per dygn för heldygnskost att gälla från och med den 1 
november 2019. 
 
2. Kommunfullmäktige uppdrar åt kommunstyrelsen att besluta om framtida förändringar 
av matavgiften utifrån av kommunfullmäktige beslutade kriterier för beräkning.  
 
Kommunstyrelsen beslutar för egen del, under förutsättning av kommunfullmäktiges beslut 
enligt ovan, följande. 
 
Kommunstyrelsen delegerar till affärsområdeschef för affärsområde äldreomsorg inom 
Välfärd samhällsservice att besluta om framtida förändringar av matavgiften utifrån av 
kommunfullmäktige beslutade kriterier för beräkning. Beslutad avgift ska anmälas till 
äldrenämnden i enlighet med kraven för auktorisation.  
 

Ärendet 
Den 14 juni 2004 § 71, KFKS 2004/69, beslutade kommunfullmäktige att 
livsmedelskostnader samt vissa kringkostnader kring mat får ingå i den matavgift som 
kunderna debiteras. Sedan dess är matavgiften som kunderna inom särskilt boende i 
kommunal regi debiteras oförändrad, 120 kronor per dag.  
Vidare beslutades att resultatenhetschef fick rätten att besluta om matavgift. Denna rätt 
skulle dock beslutas om på nytt vid varje mål och budget. 
 
Under de 15 år då avgiften legat på en oförändrad nivå har livsmedelskostnader, löner och 
övriga kostnader ökat markant. Samtidigt har en kvalitetshöjning och ökat fokus mot 
närproducerad och klimatsmart mat medfört att kostnaderna ökat ytterligare. 
 
En ökning av matavgiften från 120 kr per dygn till 130 kr per dygn föreslås. Denna ökning 
skulle motsvara 8 procent. Vidare föreslås att kommunstyrelsen från och med nu får 
mandat att besluta om matavgift samt att kommunstyrelsen i sin tur delegerar 
beslutanderätten till affärsområdeschef för affärsområde äldreomsorg. 
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Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från Välfärd samhällsservice den 25 juni 2019, rev 23 augusti 2019 
Kommunstyrelsens verksamhetsutskott den 20 augusti 2019 §53 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens verksamhetsutskott den 20 augusti 2019 §53 
Kommunstyrelsens verksamhetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut.  
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
1. Kommunfullmäktige beslutar att höja matavgiften på särskilt boende för äldre inom 
Välfärd samhällsservice till 130 kr per dygn för heldygnskost att gälla från och med den 1 
november 2019. 
2. Kommunfullmäktige delegerar till affärsområdeschef för affärsområde äldreomsorg 
inom Välfärd samhällsservice att besluta om matavgiften utifrån av kommunfullmäktige 
beslutade kriterier för beräkning. Beslutad avgift ska anmälas till äldrenämnden i enlighet 
med kraven för auktorisation. 
 

Yrkanden 
Khashayar Farmanbar (S) yrkade, med instämmande av Christina Ståldal (NL), Sidney 
Holm (MP) och Tomas Ottosson (V), bifall till punkten 1 och följande ändring av punkten 
2. 
 
”2. Kommunfullmäktige uppdrar åt kommunstyrelsen att besluta om framtida förändringar 
av matavgiften utifrån av kommunfullmäktige beslutade kriterier för beräkning. Beslutad 
avgift ska anmälas till äldrenämnden i enlighet med kraven för auktorisation.”   
 
Mats Gerdau (M), yrkade, med instämmande av Karin Teljstedt (KD), bifall till 
verksamhetsutskottets förslag. 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Khashayar Farmanbars yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med 
Mats Gerdaus yrkande. 
 

Protokollsanteckningar 
Esa Örmä (SD) lät anteckna följande för Sverigedemokraternas kommunstyrelsegrupp. 
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”Den föreslagna ökningen av matavgifter med 8% efter 15 år är inte mycket och därför 
accepterar Sverigedemokraterna denna ökning. Vi förutsätter då emellertid att kvaliteten 
hos de äldres mat samtidigt också ökar med 8%. 
Vi måste alltid komma ihåg att de äldre har byggt Sverige, och nu måste få mat av god 
kvalitet, bland mycket annat som de är värda.” 
 
- - - - - 
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§ 240 KFKS 2019/725 

Redovisning av kommunalt partistöd 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige notera att samtliga partier som fick 
kommunalt partistöd i Nacka för år 2018 har redovisat användningen och kan erhålla 
partistöd för 2020. 
 

Ärende 
Partier som erhåller kommunalt partistöd från Nacka kommun ska årligen redovisa 
användningen av det kommunala partistödet. Samtliga partier som fått kommunalt 
partistöd från Nacka kommun för verksamhetsåret 2018 har redovisat hur partistödet har 
använts. Redovisningarna från samtliga partier är granskade av respektive partis revisor och 
uppfyller kommunens krav på redovisning. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 20 augusti 2019 §103 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret och controllerenheten den 5 augusti 2019 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 20 augusti 2019 §103 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige notera att samtliga partier som fick 
kommunalt partistöd i Nacka för år 2018 har redovisat användningen och kan erhålla 
partistöd för 2020. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 
 
- - - - - 
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§ 241 KFKS 2018/414 

Ishall i Finnberget 
Motion den 23 april 2018 av Sidney Holm och Lisskulla Zayane (MP) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige noterar att det finns många bergrum i Nacka där det ursprungliga 
syftet inte längre är aktuellt. De bör i stället få nya funktioner, gärna som 
idrottsanläggningar. Förutsättningarna för detta behöver klarläggas i pågående eller 
kommande detaljplanearbeten. Motionen är med detta färdigbehandlad.”  
 

Ärendet 
I motionen föreslås att kommunen undersöker möjligheten att anlägga en ishall i ett av 
Finnbergets bergrum. Motionärerna ser behov av att hitta alternativa ytor för att etablera 
fler idrottsanläggningar i centrala Nacka för att möta efterfrågan på lokaler när 
invånarantalet ökar. 
 
I beredningen av ärendet konstateras att det är för tidigt att starta ett specifikt 
utredningarbete om möjlighet att anlägga en ishall i bergrummen innan strategiska och 
praktiska frågor är utredda. Därmed är det inte aktuellt att se detta som ett alternativ till 
planering av ishallar i centrala Nacka.  
 
Det noteras att det finns många bergrum i Nacka där det ursprungliga syftet inte längre är 
aktuellt. De bör i stället få nya funktioner, gärna som idrottsanläggningar. Förutsättningarna 
för detta behöver klarläggas i pågående eller kommande detaljplanearbeten. Motionen är 
med detta färdigbehandlad.”  
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 11 juni 2019 §112 
Tjänsteskrivelse från enheten för strategisk stadsutveckling den 28 maj 2019 
Motion  
Fritidsnämnden den 13 mars 2019 §18 
Tjänsteskrivelse från kultur- och fritidsenheten den 18 februari 2019 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 11 juni 2019 §112 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
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Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 
Kommunfullmäktige noterar att det finns många bergrum i Nacka där det ursprungliga 
syftet inte längre är aktuellt. De bör i stället få nya funktioner, gärna som 
idrottsanläggningar. Förutsättningarna för detta behöver klarläggas i pågående eller 
kommande detaljplanearbeten. Motionen är med detta färdigbehandlad.”  

Beslut i fritidsnämnden den 13 mars 2019 §18 
Fritidsnämnden föreslog kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 
Kommunfullmäktige avslår förslaget i motionen eftersom strategiska och praktiska frågor 
inom detaljplanearbete bör lösas först innan ett specifikt utredningsarbete om möjlig ishall i 
Finnberget kan startas.  
 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Christina Ståldal (NL), bifall till 
stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 
Sidney Holm (MP) yrkade bifall till förslaget i motionen. 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Sidney Holms yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med Mats 
Gerdaus yrkande. 
 

Protokollsanteckningar 
Tomas Ottosson (V) lät anteckna följande. 
 
”Förutom tjänsteskrivelsens invändningar vill Vänsterpartiet tillägga att det känns som om 
idrott och barns behov av fritid och rörelse prioriteras ner för långt om de ska ner i ett 
bergrum. Vi tror på iden att det ska ligga synligt och lättillgängligt som skapar en känsla av 
att idrott och rörelse är lustfyllt och att barns aktiviteter är viktiga. Bergrum kan vara 
negativt med tanke på oros problemen hos barn, att tvingas ner i ett bergrum för att spela 
ishockey eller åka konståkning kan upplevas starkt olustigt för många barn. Mörkrädsla är 
en lindrig variant som de flesta barn upplevt i kortare eller längre perioder i livet och de 
känslorna vill man inte ska öka eller sprida sig till den ofta oros fria fritiden.” 
 
Christina Ståldal lät anteckna följande. 
 
”Tanken att inrätta en ishall för bl a barn och ungdomar i ett mörkt bergrum i Finnberget 
har säkert kommit till som en effekt av det nödläge som uppstår då alltfler idrottsytor 
försvinner i centrala Nacka. Nackalistan kan inte stödja motionen eftersom vi anser att det 
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är viktigt att barn och ungdomar har drägliga villkor för sitt idrottsutövande i form av bl a 
ljusinsläpp från fönster. Eftersom vi inte gick med på villkoren i tunnelbaneavtalet, vilket vi 
nu ser effekterna av när det bara planeras husbyggen, till nackdel för idrott och kultur och 
övriga samhällsnyttigheter. Fler barn och ungdomar ska trängas på mindre ytor i ett läge 
där det redan idag är alldeles för trångt. Det är inte på det sättet som Nacka främjar barns 
rörelsebehov eller hockeyspelande barn och deras ledare. Däremot ser vi gärna att man 
använder bergrummet till annan nyttighet som t ex skyddsrum och förvaring.” 
 
Esa Örmä (SD) lät anteckna följande för Sverigedemokraternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Den projekterade ishallen i Finnberget skulle komma att ha en isrink som inte fyller den 
internationella standarden av 30×60 meter (enligt IIHF) och inte heller NHL-
standardstorleken av 26×61 meter. Därmed skulle denna ishall inte fylla sitt syfte att 
erbjuda möjligheter till realistisk ishockeyträning. 
Sverigedemokraterna föredrar mot den angivna bakgrunden att behålla befintliga ishallar.” 
   
Khashayar Farmanbar (S) lät anteckna följande för Socialdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp. 
 
”Nacka behöver mer idrotts- och kulturytor. Vi är positiva till att bergrum och andra ytor 
som frigörs ska kunna användas till idrott och kultur. Huruvida just detta bergrum ska 
användas till ishall ter sig dock inte helt genomtänkt, då ytan trots investeringar ändå inte 
skulle kunna utnyttjas fullt ut till is-idrott.” 
 
Sidney Holm lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”Fritidsnämnden anser att det är för tidigt att starta ett specifikt utredningsarbete innan 
strategiska och praktiska frågor är utredda. Miljöpartiet anser tvärtom att kommunen är för 
sent ute med den övergripande strategiska planeringen av idrottsytor. Placering av 
idrottsytor är sådant som måste ingå i den tidiga planeringen när man förtätar. Stora 
pusselbitar som idrottsanläggningar är svåra att passa in när stadsbyggnadspusslet kommit 
för långt.  
 
En del av alla de bergrum som finns i Nacka skulle kunna användas till idrottshallar och att 
i ett tidigt skede visa intresse för att förvärva ett eller flera av de aktuella bergrummen 
skulle underlätta inför KUAB:s iordningsställande av bergrummen. Vi är fullt medvetna om 
att en ishall med hockeyrink inte får plats i något av de berörda bergrummen men det finns 
även andra vintersporter än ishockey, och även om det inte fungerar med hockeymatcher 
så fungerar det att träna ishockey på mindre yta.  
 
Miljöpartiet anser också att kommunen bör förvärva bergrum i strategiskt syfte, som vi 
även föreslagit i en separat motion. Om vi bara passivt avvaktar olika utredningar eller 
väntar tills detaljplaneringen kommit längre kanske vi försitter våra möjligheter. Tomma 
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bergrum skulle också temporärt kunna användas i ”konsten att skapa stad” på ett liknande 
sätt som Atrium Ljungberg gjorde på Nobelberget.” 
 
- - - - - 
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§ 242 KFKS 2018/642 

Motion - Badmöjligheter vid Sickla strand 
Motion den 18 juni 2018 av Lisskulla Zayane och Sidney Holm (MP) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut.  
 
Natur- och trafiknämnden kommer att utreda möjligheterna att utöka befintlig badplats i 
direkt anslutning till befintliga bryggor vid Sickla strandbad. Om förhållandena är 
gynnsamma för utökat bad kommer ärendet tas upp som investeringsförslag under hösten 
2019. Härmed är motionen färdigbehandlad. 
 

Ärende 
Miljöpartiet har inkommit med ett förslag att utöka badmöjligheterna vid Sickla strand samt 
att säkerställa att de två allmänna bryggorna vid Sickla sjön går att bada ifrån.  
Badet vid Sickla strand är ett välbesökt och populärt bad. Sickla sjön med sitt läge vid 
tidigare industriområde är förorenad vilket påverkar förutsättningarna att utöka 
badmöjligheter.  
 
Tidigare utredning har visat att det finns föroreningar i bottensedimenten utefter 
strandlinjen i Sickla sjö. En anlagd badplats med tillförd sand och bottenduk gör det 
möjligt att bada säkert ändå. Befintlig badplats är säker att använda för bad, och badgäster 
kommer ej i kontakt med förorenat sediment inom av bryggor avgränsat område. I direkt 
anslutning till befintlig badplats finns möjlighet att vidga anläggningen och därmed öka 
kapaciteten vid badplatsen, om halterna av föroreningar i botten är av sådana halter att de 
bedöms genomförbart.  
 
Natur- och trafiknämnden avser att genomföra bottenprovtagning med syfte att utreda 
möjligheten att utöka badplatsen, och därefter ta fram en kalkyl på kostnad för att anlägga 
en utökning av badet. I samband med provtagning kommer även botten vid de två 
allmänna bryggorna att undersökas. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 20 augusti 2019 §106 
Natur-och trafiknämnden den 19 februari 2019 §28 
Tjänsteskrivelse från enheten för drift offentlig utemiljö den 30 januari 2019  
Motionen  
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Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 20 augusti 2019 §106 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut.  
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut.  
Natur- och trafiknämnden kommer att utreda möjligheterna att utöka befintlig badplats i 
direkt anslutning till befintliga bryggor vid Sickla strandbad. Om förhållandena är 
gynnsamma för utökat bad kommer ärendet tas upp som investeringsförslag under hösten 
2019. Härmed är motionen färdigbehandlad. 
Beslut i från natur-och trafiknämnden den 19 februari 2019 §28  
Natur-och trafiknämnden föreslog kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
Natur- och trafiknämnden kommer att utreda möjligheterna att utöka befintlig badplats i 
direkt anslutning till befintliga bryggor vid Sickla strandbad. Om förhållandena är 
gynnsamma för utökat bad kommer ärendet tas upp som investeringsförslag under hösten 
2019. Härmed är motionen färdigbehandlad. 
 

Yrkanden 
Sidney Holm (MP) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Sidney Holms yrkande. 
 
- - - - - 
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§ 243 KFKS 2018/1211 

 

Motion – Bonus-Malus-system i Nacka 
Motion den 17 december 2018 av Sidney Holm och Lisskulla Zayane (MP) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut.  
 
Kommunfullmäktige noterar att kommunens miljö- och klimatarbete kopplat till bl.a. 
varor, tjänster och investeringar går i linje med motionärernas intentioner och att 
inrättandet av ett internt bonus-malus-system i kommunen därmed inte behöver utredas 
vidare. 
 
Motionen anses därmed färdigbehandlad.  

Ärendet 
Motionärerna föreslår kommunfullmäktige besluta att kommunstyrelsen utreder någon 
form av bonus-malus-system enligt motionen, där sådant som motverkar uppfyllelsen av 
kommunens lokala miljö- och klimatmål får vara med och subventionera sådant som mer 
bidrar till uppfyllelsen av dessa mål.  
 
Nacka kommun använder dessutom de lokala miljömålen i upphandlingar. Exempel på 
detta är den upphandling som genomfördes 2018 (KFKS 2018/908) som möjliggör en 
uppfyllelse av Nackas miljömål om 50 procent ekologisk mat till år 2020 samt 80 procent 
närproducerad mat som köps in till kommunens verksamheter till år 2020.  
 
I alla inköpsprojekt som Nacka kommun genomför ska kommunen ställa samma kvalitets-, 
kompetens- och pedagogiska krav, och i övrigt samma villkor, på externa leverantörer som 
på den kommunala verksamheten. Inköp av varor samt tjänster i kommunen ska bidra 
både till en effektiv verksamhet med hög kvalitet samt till en långsiktigt hållbar kommun. I 
hållbarhetsperspektivet ingår såväl klimatmässig som social och ekonomisk hållbarhet. 
Nacka kommun har även gröna obligationer. Gröna obligationer är ett tydligt sätt att påvisa 
kommuns miljöengagemang och är en del i att realisera miljöprogrammets intensioner. 
 

Handlingar i ärendet 
Miljöenhetens tjänsteskrivelse den 11 mars 2019, rev 12 juni 2019 
Kommunstyrelsens miljöutskott den 11 juni 2019 §15 
Motion 
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Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens miljöutskott den 11 juni 2019 §15 
Kommunstyrelsens miljöutskott beslutade att till kommunstyrelsens sammanträde den 2 
september 2019 göra följande ändringar i tjänsteskrivelsen. 
Texten i sammanfattningen och förslag till beslut justeras så de stämmer överens.  
Tjänsteskrivelsen kompletteras med indikatorn ”närproducerat”. 
Kommunstyrelsens miljöutskott föreslår kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
Kommunfullmäktige noterar redovisningen av kommunens miljö- och klimatarbete 
kopplat till bl.a. varor, tjänster och investeringar och bedömer att det arbetet för 
närvarande är tillräckligt och att inrättandet av ett internt bonus-malus-system i kommunen 
därmed inte behöver utredas vidare. Kommunfullmäktige beslutar att motionen med den 
noteringen är färdigbehandlad.  
 

Yrkanden 
Sidney Holm (MP) yrkade bifall till förslagen i motionen. 
 
Khashayar Farmanbar (S) yrkade, med instämmande av Christina Ståldal (NL), bifall till 
miljöutskottets förslag. 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Sidney Holms yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med 
Khashayar Farmanbars yrkande. 
 

Protokollsanteckningar 
Christina Ståldal lät anteckna följande. 
 
”Nackalistan anser att de verktyg och arbetssätt som kommunen har är tillräckliga i nuläget 
inom detta område och bifaller tjänsteskrivelsen.” 
 
Khashayar Farmanbar lät anteckna följande för Socialdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp. 
 
”Tanken med att minska kommunens miljöpåverkan är god och något som vi sympatiserar 
med. Dock verkar denna lösning oerhört komplex och byråkratiskt. Förslaget avser 
kommunens egna verksamheter. Vi socialdemokrater vill inför högre miljökrav i 
upphandlingsvillkor och andra verksamhetsaspekter för att verksamheterna ska bli mer 
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miljövänliga. Att införa ett byråkratiskt internfaktureringssystem blir som att gå över ån 
efter vatten.” 
 
Sidney Holm lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”Hur kan vi få det som är dåligt att betala mer för det som är bra? Miljöpartiet ser bonus 
malus som ett hållbarhetsverktyg. Genom att utreda någon form av bonus-malus-system 
där investeringar som motverkar uppfyllelsen av våra lokala klimat- och miljömål får vara 
med och betala investeringar som mer bidrar till uppfyllelsen av dessa mål kan vi på ett 
tydligt och konkret sätt arbeta för ett hållbart Nacka. 
Miljöpartiet arbetar för ett hållbart Nacka. Som en del i det vill vi att kommunen inför ett 
bonus-malus-system för investeringar. Det skulle betyda att ekologiskt dåliga investeringar 
kostar mer och får finansiera mer hållbarhet. I ett sådant system skulle det vara dyrare att 
exploatera skog och grönområden och pengarna gå till det som är ekologiskt bra. Som till 
exempel ännu fler cykelsatsningar, parker, vattenrening och biologisk mångfald.” 
 
- - - - - 
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§ 244 KFKS 2018/1209 

Motion - Vätgasbilar i Nacka 
Motion den 17 december 2018 av Sidney Holm och Lisskulla Zayane (MP) 
 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige noterar att det i majoritetsprogrammet för innevarande mandatperiod 
anges att förbränningen av fossila bränslen måste minskas drastiskt och att viktiga 
instrument för att uppnå det är att underlätta för Nackaborna att göra klimatsmarta val och 
att bejaka ny teknik. Motionen om en vätgas-tankstation i Nacka stämmer väl med den 
inriktningen och kan anses bifallen med följande förtydligande. Utbyggnaden av vätgas-
tankstationer måste ske på marknadsmässiga grunder. Kommunen ska vara behjälplig i 
utredningsarbete, eventuell markanvisning och på annat sätt men inte själv starta, bygga 
eller driva en sådan station.” 
 

Ärendet 
Motionärerna föreslår att kommunen undersöker möjligheten att anordna tankstationer för 
vätgas i kommunen för att öka intresset hos Nackaborna för vätgasdrivna fordon. Det är 
statens ansvar att besluta om vilka drivmedel som bör användas i landet och initialt är ett 
stort statligt engagemang nödvändigt innan vätgas kan bli kommersiellt gångbart.  
 
I majoritetsprogrammet för innevarande mandatperiod anges att förbränningen av fossila 
bränslen måste minskas drastiskt och att viktiga instrument för att uppnå det är att 
underlätta för Nackaborna att göra klimatsmarta val och att bejaka ny teknik. Motionen om 
en vätgas-tankstation i Nacka stämmer väl med den inriktningen och kan anses bifallen 
med följande förtydligande. Utbyggnaden av vätgas-tankstationer måste ske på 
marknadsmässiga grunder. Kommunen ska vara behjälplig i utredningsarbete, eventuell 
markanvisning och på annat sätt men inte själv starta, bygga eller driva en sådan station. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 11 juni 2019 §113 
Tjänsteskrivelse från enheten för strategisk stadsutveckling den 29 maj 2019 
Motion 
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Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 11 juni 2019 §113 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 
Kommunfullmäktige noterar att det i majoritetsprogrammet för innevarande mandatperiod 
anges att förbränningen av fossila bränslen måste minskas drastiskt och att viktiga 
instrument för att uppnå det är att underlätta för Nackaborna att göra klimatsmarta val och 
att bejaka ny teknik. Motionen om en vätgas-tankstation i Nacka stämmer väl med den 
inriktningen och kan anses bifallen med följande förtydligande. Utbyggnaden av vätgas-
tankstationer måste ske på marknadsmässiga grunder. Kommunen ska vara behjälplig i 
utredningsarbete, eventuell markanvisning och på annat sätt men inte själv starta, bygga 
eller driva en sådan station.” 
 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade bifall till stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 
Sidney Holm (MP) yrkade, med instämmande av Tomas Ottosson (V), bifall till förslaget i 
motionen. 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Sidney Holms yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med Mats 
Gerdaus yrkande. 
 

Protokollsanteckningar 
Tomas Ottosson lät anteckna följande. 
 
”Beslutet i kommunstyrelsen är bättre än förslag till beslut i handlingarna men 
vänsterpartiet vill ta frågan ett steg till. Att Nacka kommun kan och bör driva på 
utvecklingen av ett fossilfritt samhälle, inte som beslutet blev, att vara behjälplig i 
utredningsarbete av vätgas-tankstation.  
 
Det är viktigt att driva på samhällsutvecklingen till ett i framtiden förnybart och fossilfritt 
samhälle. Teknikutveckling av vätgassamhället och att lyckas göra det ekonomiskt möjligt 
genom att kostnaderna minskar kräver att det finns användning, ingen mack, inga bilar, 
ingen utveckling av teknik och infrastruktur. Alltså är det inte nog att Mariestad som ensam 
kommun ska gå först hela sträckan, Nacka kan utreda om vi ska slå följe med Mariestad 
och kanske fler kommuner och utveckla vätgas tekniken utifrån kommunens möjligheter 
att agera.”  
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Christina Ståldal lät anteckna följande. 
 
”Det svar som ges i tjänsteskrivelsen om minskning av fossila bränslen, hjälp i planering av 
vätgasstationer, därmed underlättande av klimatsmarta val och bejakande av ny teknik är i 
nuläget tillfyllest. Kommunen måste också skicka ut signaler till marknaden och invånarna 
så att de vet att utvecklingen går framåt och att det snart kommer att finnas betydligt fler 
stationer för drivmedel till vätgasbilar.” 
 
Sidney Holm lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”Många forskare anser att ett skifte från oljesamhället till vätgassamhället är en av 
förutsättningarna för att nå de globala klimat & miljömålen. Det finns idag vätgasbilar att 
köpa men dessvärre väldigt få ställen att tanka på. Vätgasbilar är idag relativt dyra att köpa 
men för många nackabor är det inte brist på pengar som gör att de väljer bort vätgasbilen, 
det är brist på tankställen.  
 
Miljöpartiet håller inte med den styrande Alliansen om att utbyggnaden av vätgas-
tankstationer måste ske helt på marknadsmässiga grunder. Om alla resonerade på samma 
sätt skulle mycket av teknikutvecklingen stanna av och klimatet bara bli allt varmare. 
Anledningen till att t.ex. solceller är såpass billiga idag är att Tyskland införde stora 
subventioner av förnyelsebar energi på 1990-talet. Enligt nobelpristagaren William 
Nordhaus teorier blir klimatförändringen +3,5 grader om vi politiker överlåter till 
marknaden att bestämma. Det är inget samhälle vi i Miljöpartiet vill lämna över till våra 
barn & barnbarn.” 
 
- - - - - 
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§ 245 KFKS 2018/1214 

Motion - Miljöstyrning vid drift-, anläggnings- och 
investeringsstöd 
Motion den 17 december 2018 av Sidney Holm m.fl. (MP) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige noterar att miljöstyrning vid drift och renovering av kommunägda 
befintliga anläggningar samt nyinvestering i framtida kommunala anläggningar redan 
förekommer och förklarar med den noteringen motionen färdigbehandlad i denna del. 
 

Ärendet 
Initiativtagarna till motionen föreslår att kommunen undersöker hur en miljöstyrning vid 
stöd för drift, anläggning och investering i kommunens samt föreningslivets anläggningar 
kan utformas och börjar tillämpa denna i kommunens stöd till föreningslivet. Miljöstyrning 
vid såväl nyproduktion som drift och förvaltning av kommunägda anläggningar finns vid 
såväl nyproduktion som vid drift och förvaltning av kommunala anläggningar. 
Nyproduktion sker utifrån miljöbyggnad silver och byggvaror bedöms i ett system för att 
säkerställa miljövänliga material. Miljöanpassning och energieffektivisering av välfärds-
fastigheter pågår. Det sker bland annat genom utfasning av oljepannor, byggnation av 
solenergi-anläggningar och åtgärder för särskilt farliga ämnen på skolor, förskolor, 
lekplatser och idrottsanläggningar. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 11 juni 2019 §114 
Tjänsteskrivelse från enheten för fastighetsförvaltning den 21 maj 2019 
Motion  
Fritidsnämnden den 13 mars 2019 §21 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 11 juni 2019 §114 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
Kommunfullmäktige noterar att miljöstyrning vid drift och renovering av kommunägda 
befintliga anläggningar samt nyinvestering i framtida kommunala anläggningar redan 
förekommer och förklarar med den noteringen motionen färdigbehandlad i denna del. 
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Beslut i fritidsnämnden den 13 mars 2019 §21 
Fritidsnämnden föreslog kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
Kommunfullmäktige noterar redovisningen om att investeringsprojekt som minskar 
negativ miljöpåverkan redan prioriteras enligt riktlinjer för föreningsstöd för föreningars 
anläggningar och förklarar med den noteringen motionen färdigbehandlad i denna del. 
 

Yrkanden 
Sidney Holm (MP) yrkade, med instämmande av Khashayar Farmanbar (S), Christina 
Ståldal (NL) och Tomas Ottosson (V), bifall till förslagen i motionen. 
 
Mats Gerdau (M) yrkade bifall till stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Sidney Holms yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med Mats 
Gerdaus yrkande. 
 

Protokollsanteckningar 
Sidney Holm lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”Miljöpartiet anser inte att de åtgärder som görs idag är tillräckliga. Både nuvarande och 
kommande anläggningar måste bli klimatneutrala på sikt och det gäller även de 
föreningsägda anläggningar där kommunen lånar ut pengar eller går i borgen för 
föreningens lån. Den här motionen har en bredare ansats och det är att tydligare koppla 
miljöstyrning till ekonomiska incitament, att genom ekonomisk styrning uppnå 
miljöstyrning. Att vi, oavsett ägare av anläggningar, har långsiktigt hållbara anläggningar 
och att se till att inget faller mellan stolarna genom att ansvar för projekt delas upp på olika 
aktörer och nämnder. Det finns exempel i Nacka på hur idrottshallar av kommunen byggts 
så billigt som möjligt med energikrav som hör till 1800-talet bara för att själva underhållet 
och driften sedan är någon annans ansvar. Det duger inte att säga att man arbetar för 
hållbara anläggningar men sedan inte samordnar arbetet utan överlåter till alla att göra lite 
som man vill. Denna motion tar fasta på en samordning både mellan kommunala enheter 
men också mellan kommunen och privata aktörer. Det svar som tjänsteskrivelsen ger visar 
att man varken förstått intentionerna bakom motionen eller problemen med Nackas sätt att 
arbeta för hållbara anläggningar. Att enbart kommentera investeringsstödet och inte 
samtliga förslag i motionen visar också på att man inte förstått ”motionens intention” och 
vidare på hur frågor (återigen) faller mellan stolarna.” 
 
- - - - - 
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§ 246 KFKS 2018/1216 

Motion - Parkteaterns utbud till Nacka 
Motion den 17 december 2018 av Sidney Holm m.fl. (MP) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut.  
 
Kommunfullmäktige noterar att det redan pågår ett arbete som uppfyller intentionerna 
bakom förslaget i motionen, genom att möjligheten att arrangera Parkteaterns 
föreställningar kommer att utredas i samband med kulturnämndens budgetarbete inför 
kommande år. Motionen anses därmed bifallen. 
 

Ärende 
Motionärerna lyfter fram behovet av att nyttja offentliga platser, exempelvis torg och 
parker, som mötesplatser för kulturverksamhet så att den når ut till fler. Stockholm stad har 
Parkteatern som turnerar i staden, samt i de kranskommuner som väljer att köpa in 
förställningar från Parkteatern. Mot bakgrund av detta föreslår motionärerna att 
kommunen undersöker möjligheterna att ta del av Parkteaterns utbud, och på lämplig plats 
erbjuda sommarteater i Nacka.  
 
År 2017 arrangerades tre barn- och ungdomsföreställningar med Parkteatern i Nacka. 
Dessa var välbesökta och uppskattade av publiken. Föreställningarna arrangerades av 
Fisksätra Folkets Hus, samt Boo Folkets Hus och finansierades genom ekonomiskt stöd 
från Stockholms läns landsting samt Myndigheten för ungdoms- och civilsamhällesfrågor. 
Dessa subventioner och stöd finns dock inte tillgängliga i dagsläget, och inga beslut är 
fattade gällande regionalt stöd kommande år. Kostnaden för att arrangera en föreställning 
med Parkteatern i Nacka är cirka 85 000 kronor, inklusive det lokala värdskapet.  
 
Möjligheten att arrangera Parkteaterns föreställningar utreds i samband med 
kulturnämndens budgetarbete inför kommande år. Frågan om framtida regionalt stöd för 
Parkteaterns föreställningar bör Nacka driva gemensamt med länets kommuner, i dialog 
med region Stockholms kulturförvaltning inom ramen för kultursamverkan i länet. Genom 
det arbete som pågår bedöms intentionerna i förslaget uppfyllt och motionen anses därmed 
bifallen. 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 20 augusti 2019 §107 
Kulturnämnden den 18 juni 2019 §39 
Tjänsteskrivelse från kultur-och fritidsenheten den 4 juni 2019 
Motionen 
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Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 20 augusti 2019 §107 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut.  
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut.  
Kommunfullmäktige noterar att det redan pågår ett arbete som uppfyller intentionerna 
bakom förslaget i motionen, genom att möjligheten att arrangera Parkteaterns 
föreställningar kommer att utredas i samband med kulturnämndens budgetarbete inför 
kommande år. Motionen är med detta färdigbehandlad. 
Beslut i kulturnämnden den 18 juni 2019 §39 
Kulturnämnden föreslog kommunfullmäktige fatta följande beslut.  
Kommunfullmäktige noterar att det redan pågår ett arbete som uppfyller intentionerna 
bakom förslaget i motionen, genom att möjligheten att arrangera Parkteaterns 
föreställningar kommer att utredas i samband med kulturnämndens budgetarbete inför 
kommande år. Motionen är med detta färdigbehandlad. 
 

Yrkanden 
Sidney Holm (MP) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag med följande ändring av sista 
meningen. ”Motionen anses därmed bifallen.” 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Sidney Holms yrkande. 
 
- - - - - 
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§ 247 KFKS 2019/99 

Motion - Våtmarker i Nacka 
Motion den 28 januari 2019 av Lisskulla Zayane och Ninni Lindberg (MP) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut.  
 
Kommunfullmäktige noterar att mycket arbete redan pågår med våtmarker inom 
kommunen, bla. inom ramen för stadsbyggnadsprocessen. Natur- och trafiknämnden 
kommer i mål- och budget för 2020 se över möjligheterna att prioritera en 
våtmarksinventering. Därmed är motionen färdigbehandlad. 
 

Ärende 
Motionärerna har inkommit med förslag om att kommunen inventerar Nackas våtmarker 
och undersöker vilka möjliga ekonomiska bidrag som kan sökas för att restaurera eller 
nyanlägga våtmarker.  
 
Den föreslagna kartläggningen skulle vara ett användbart underlag i kommunens fortsatta 
arbete med naturvårdsprojekt, hantering av dagvatten och arbete med EU :s vattendirektiv. 
Delfinansiering kan sökas genom statligt LONA-bidrag. 
 
Det kan noteras att mycket arbete redan pågår med våtmarker inom kommunen. Natur- 
och trafiknämnden planerar även att se över möjligheterna att prioritera en 
våtmarksinventering.  
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 20 augusti 2019 §108 
Natur-och trafiknämnden den 21 maj 2019 §80 
Tjänsteskrivelse från enheten för drift offentlig utemiljö den 3 maj 2019 
Motionen 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 20 augusti 2019 §108 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut.  
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut.  
Kommunfullmäktige noterar att mycket arbete redan pågår med våtmarker inom 
kommunen, bla. inom ramen för stadsbyggnadsprocessen. Natur- och trafiknämnden 
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kommer i mål- och budget för 2020 se över möjligheterna att prioritera en 
våtmarksinventering. Därmed är motionen färdigbehandlad. 
Beslut i natur-och trafiknämnden den 21 maj 2019 §80 
Natur- och trafiknämnden föreslog kommunfullmäktige att fatta följande beslut.  
Kommunfullmäktige noterar att mycket arbete redan pågår med våtmarker inom 
kommunen, bla. inom ramen för stadsbyggnadsprocessen. Natur- och trafiknämnden 
kommer i mål- och budget för 2020 se över möjligheterna att prioritera en 
våtmarksinventering. Därmed är motionen färdigbehandlad. 
 

Yrkanden 
Sidney Holm (MP) yrkade bifall till förslagen i motionen. 
 
Hans Peters (C) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag. 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Sidney Holms yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med Hans 
Peters yrkande. 
 

Protokollsanteckningar 
Christina Ståldal (NL) lät anteckna följande. 
 
”Tjänsteskrivelsen bejakar en stor del av det som står i motionen. Därför yrkar Nackalistan 
bifall till tjänsteskrivelsen. Det fattas dock fortfarande en mer heltäckande inventering av 
våtmarkerna i Nacka som motionen också syftade till. Inte bara de delar av naturen som nu 
planeras att bebyggas. Nackalistan ser fram emot att även dessa våtmarker kartläggs för 
framtida kunskap och skydd.”  
 
Khashayar Farmanbar (S) lät anteckna följande för Socialdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp. 
 
”Vi socialdemokrater ställer oss i grunden positiva till den våtmarksinventering som 
motionen föreslår. Då förslaget har ekonomisk bäring på ramförändring för en nämnds 
budget kommer vi att försöka rymma detta i vår budget någon gång under denna 
mandatperioden.” 
 
Sidney Holm lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”Miljöpartiet ställer sig mycket positiva till intentionen i tjänsteskrivelsen med utvecklat 
arbete kring våtmarker och budget kopplat därtill. Det är en välarbetad tjänsteskrivelse. 
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Däremot har den styrande alliansen inte tidigare prioriterat frågan vilket gör att Miljöpartiet 
kommer fortsätta ligga på och följa upp arbetet - i samband med budget likväl som i reellt 
handlande. Med anledning av det yrkar vi bifall till vår motion - för att säkerställa att det 
fokuseras på frågan under lång tid framöver.” 
 
- - - - - 
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§ 248 KFKS 2019/98 

Motion – Riktlinjer för privat biltvätt 
Motion den 28 januari 2019 av Sidney Holm och Lisskulla Zayane (MP) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut.  
 
Kommunfullmäktige noterar miljö- och stadsbyggnadsnämndens redovisning att motionen 
inte föranleder några åtgärder eftersom kommunen redan arbetar med frågan genom 
information och tillsyn, så långt lagen tillåter. Kommunfullmäktige förklarar med den 
noteringen motionen färdigbehandlad. 
 

Ärende 
Motionärerna har inkommit med följande förslag om riktlinjer för privat biltvätt. 

- Kommunen informerar aktivt om problemen och riskerna med att tvätta bilen 
utanför anläggningar för biltvätt  

- Kommunen inför tydliga riktlinjer för privat biltvättande utanför anläggningar för 
biltvätt  

- Kommunen inför sanktioner med exempelvis viten för den som bryter mot ovan 
nämnda riktlinjer 

 
Efter vintern är det många som tvättar bilen på gatan, garageuppfarten eller i trädgården. 
Det leder till ett diffust utsläpp av olja, metaller, partiklar och tvättkemikalier till vattendrag 
och grundvatten. För att komma till rätta med det har några kommuner reglerat biltvätt 
utanför anläggningar, genom lokala skyddsområden, lokala riktlinjer eller lokala föreskrifter. 
Det förekommer även lokala kampanjer för att få fordonsägare att sluta tvätta på gatan.  
 
Enligt Naturvårdsverket saknas rättsligt stöd för kommuner att besluta om ett generellt 
kommunalt förbud i frågan. Kommunen kan meddela förbud om det finns ett specifikt 
skyddsobjekt, t.ex. en dricksvattentäkt som riskerar att skadas, eller i specifika fall om en 
person eller verksamhet tvättar så ofta att de blir att likna vid en verksamhet. Nacka 
kommun tillämpar specifikt lokalt förbud i skyddsföreskrifterna för Sandasjöns 
reservvattentäkt. Miljöenheten informerar även idag om hur man tvättar bilen på ett 
miljövänligt sätt, via kommunens hemsida. Informationen finns tillgänglig hela året, men 
lyfts i som nyhet under våren, när biltvättandet kommer igång. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 20 augusti 2019 §109 
Miljö- och stadsbyggnadsnämnden den 20 mars 2019 §73 



 
39 (81) 

 2 september 2019 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

Tjänsteskrivelse från miljöenheten den 18 februari 2019 
Motionen 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 20 augusti 2019 §109 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut.  
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut.  
Kommunfullmäktige noterar miljö- och stadsbyggnadsnämndens redovisning att motionen 
inte föranleder några åtgärder eftersom kommunen redan arbetar med frågan genom 
information och tillsyn, så långt lagen tillåter. Kommunfullmäktige förklarar med den 
noteringen motionen färdigbehandlad. 
Beslut i miljö- och stadsbyggnadsnämnden den 20 mars 2019 §73 
Miljö- och stadsbyggnadsnämnden föreslog att kommunfullmäktige fattar följande beslut:  
Kommunfullmäktige noterar miljö- och stadsbyggnadsnämndens redovisning att motionen 
inte föranleder några åtgärder eftersom kommunen redan arbetar med frågan genom 
information och tillsyn, så långt lagen tillåter. Kommunfullmäktige förklarar med den 
noteringen motionen färdigbehandlad. 
 

Yrkanden 
Sidney Holm (MP) yrkade, med instämmande av Tomas Ottosson (V) och Esa Örmä (SD), 
bifall till förslagen i motionen. 
 
Mats Gerdau (M) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag. 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Sidney Holms yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med Mats 
Gerdaus yrkande. 
 

Protokollsanteckningar 
Christina Ståldal lät anteckna följande. 
 
”Tvättning av bilar är en viktig miljöfråga och bör behandlas som en sådan. Nackalistan 
anser att Nacka borde göra mer för att marknadsföra vikten av att tvätta bilen vid en 
bilmack som har ett gott miljöskydd. Nackalistan anser inte att vi kan tillmötesgå motionen 
som är komplicerad eftersom den riskerar att inte helt följa lagkrav.” 
 
Khashayar Farmanbar (S) lät anteckna följande för Socialdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp. 
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”Vi delar motionärens vilja att minska eller eliminera biltvättande utanför anläggningar. Då 
lagen inte lämnar något stöd för generellt förbud eller vitesföreläggande av detta, vilket 
framgår av tjänsteskrivelsen, återstår information. Denna information finns dock redan från 
kommunens sida och vi kan alla bidra till att den sprids än bättre.” 
 
Sidney Holm lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”Tjänsteskrivelsen redogör enbart för en tolkning av Miljöbalken men saknar redogörelse 
för andra tolkningar som t.ex. branschorganisationen Svenskt vattens och Jönköpings 
kommuns, som båda hänvisas till i motionens underlag. Tjänsteskrivelsen hänvisar också 
till att enskilda kommuners tolkning av Miljöbalken saknar rättsverkan men stödjer sig själv 
på ett uttalande från en myndighet som även det saknar rättsverkan. Ett underlag borde 
redogöra för de olika tolkningar som finns.  
I fallet med privat biltvättande, där orenat vatten riskerar att hamna i vår natur och 
närmiljö, finns det exempel på kommuner som arbetar med detta genom en tolkning av 
Miljöbalken som gör att de inte tillåter privat biltvättande. Lagtolkningsutrymme finns alltid 
och det är först när det prövas som praxis slår fast vilken tolkning som är den rätta. För att 
praxis ska skapas krävs det dock att någon tänjer på tolkningen, för att få till stånd en 
förändring till exempel. Det har vi flera exempel på när Nacka gör. Miljöpartiet tycker det 
kan göras även inom det här området, som handlar om att skydda vår närmiljö och det 
viktigaste livsmedlet vi har: vatten.” 
 
- - - - - 
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§ 249 KFKS 2019/100 

Motion – Handlingsplan för självmordsprevention 
Motion den 28 januari 2019 av Andreas Falk m.fl. (S) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige fattar följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige noterar att de nämnder och verksamheter som identifierar ett behov 
av att ta fram styrande dokument eller insatser för självmordsprevention ska göra det. Mot 
denna bakgrund avslås motionens förslag om en kommunövergripande handlingsplan. 
 

Ärende 
Förslagen i motionen handlar om att ta fram en kommunövergripande handlingsplan med 
självmordspreventiva åtgärder. 
 
Av remissinstansernas utredningar framgår att det pågår många insatser för att arbeta 
suicidpreventivt inom kommunen. Även om det pågår många aktiviteter redan idag vad 
gäller suicidprevention, så identifierar flera av nämnderna att ytterligare insatser kan behöva 
göras inom sina respektive ansvarsområden. Det kan däremot noteras att ingen av 
remissinstanserna föreslår att en kommunövergripande handlingsplan tas fram för att 
underlätta detta arbete. Den samlade bedömningen är därför att motionens förslag bör 
avslås, men att de nämnder som identifierar ett behov av att ta fram nämndspecifika 
styrande dokument eller insatser för att stärka arbetet vad gäller självmordsprevention 
förutsätts göra det. Det kan förutom styrande dokument avse insatser som 
kompetenshöjning, utveckla intern och extern samverkan med mera. Dessa insatser ligger 
även i linje med de förslag som anges i motionärernas förslag. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 20 augusti 2019 §105 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 4 juni 2019 §95 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret och juridik- och kanslienheten den 22 maj 2019 
Motionen 
Utbildningsnämnden den 9 maj 2019 §35 
Kommunstyrelsens verksamhetsutskott den 14 maj 2019 §38 
Socialnämnden den 25 april 2019 §58 
Äldrenämnden den 24 april 2019 §27 
Arbets- och företagsnämnden den 24 april 2019 §43 
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Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 20 augusti 2019 §105 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut.  
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige fattar följande beslut. 
Kommunfullmäktige noterar att de nämnder och verksamheter som identifierar ett behov 
av att ta fram styrande dokument eller insatser för självmordsprevention ska göra det. Mot 
denna bakgrund avslås motionens förslag om en kommunövergripande handlingsplan. 
Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 4 juni 2019 §95 
Ärendet bordlades.  
Beslut i kommunstyrelsens verksamhetsutskott den 14 maj 2019 §38 
Kommunstyrelsens verksamhetsutskott föreslog kommunstyrelsen besluta följande. 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta följande. 
Kommunfullmäktige avslår förslaget i motionen avseende kommunövergripande 
handlingsplan för självmordsprevention. Kommunfullmäktige noterar att de nämnder som 
identifierar ett behov av att ta fram nämndspecifika styrande dokument kan göra det inom 
sina ansvarsområden. 
Beslut i utbildningsnämnden den 9 maj 2019 §35 
Utbildningsnämnden föreslog kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 
Kommunfullmäktige avslår motionen avseende en kommunövergripande handlingsplan för 
självmordsprevention. Kommunfullmäktige noterar att de nämnder som identifierar ett 
behov av att ta fram nämndspecifika styrande dokument kan göra det inom sina 
ansvarsområden. Motionen är med detta färdigbehandlad. 
Beslut i arbets- och företagsnämnden den 24 april 2019 §43 
Arbets- och företagsnämnden föreslog kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 
Kommunfullmäktige avslår motionen avseende kommunövergripande handlingsplan för 
självmordsprevention eftersom behovet av en kommunövergripande handlingsplan först 
behöver utredas. Motionen är med detta färdigbehandlad. 
Beslut i äldrenämnden den 24 april 2019 §27 
1. Äldrenämnden föreslog kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
Kommunfullmäktige avslår motionen avseende kommunövergripande handlingsplan för 
självmordsprevention. Kommunfullmäktige noterar att de nämnder som identifierar ett 
behov av att ta fram nämndspecifika styrande dokument kan göra det inom sina 
ansvarsområden. Motionen är med detta färdigbehandlad. 
2. Äldrenämnden beslutade att uppdra åt social- och äldredirektören att återrapportera hur 
nämnden på lämpligt sätt ska arbeta vidare med självmordspreventiva åtgärder 
inom nämndens ansvarsområde. 
Beslut i socialnämnden den 25 april 2019 § 58 
1. Socialnämnden föreslog kommunfullmäktige fatta följande beslut. Kommunfullmäktige 
avslår motionen avseende kommunövergripande handlingsplan för självmordsprevention. 
Kommunfullmäktige noterar att de nämnder som identifierar ett behov av att ta fram 
nämndspecifika styrande dokument kan göra det inom sina ansvarsområden. Motionen är 
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med detta färdigbehandlad. 
2. Socialnämnden beslutade att uppdra åt social- och äldredirektören att återrapportera hur 
nämnden på lämpligt sätt ska arbeta vidare med självmordspreventiva åtgärder inom 
nämndens ansvarsområde. 
 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag. 
 
Khashayar Farmanbar (S) yrkade, med instämmande av Christina Ståldal (NL), Tomas 
Ottosson (V) och Sidney Holm (MP), bifall till förslagen i motionen. 

Beslutsgång 
Med avslag på Khashayar Farmanbars yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med 
Mats Gerdaus yrkande. 
 

Reservationer 
Khashayar Farmanbar reserverade sig mot beslutet för Socialdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp och ingav följande. 
 
”Den psykiska ohälsan ökar i samhället och framförallt hos unga människor. Varje år det 
många människor som mår så dåligt att de väljer att begå suicid. Varje enskild suicid är en 
tragedi, inte minst för de anhöriga. Samhället behöver göra betydligt mer än idag för att 
förhindra att människor väljer begå suicid.  
I Nacka kommun finns ingen tydlig trend att fullbordad suicid ökar, men däremot ökar  
antalet suicidförsök. Detta ger en tydlig signal om att fler mår sämre psykisk i Nacka 
kommun. Det finns därför all anledning att ta fram en kommunövergripande handlingsplan 
med förebyggande insatser för att bromsa den negativa utvecklingen. Om det inte görs 
riskerar vi framöver få en negativ utveckling gällande fullbordade suicid i Nacka kommun.  
De borgerliga partierna och Miljöpartiet i socialnämnden väljer att inte bifalla motionen. 
De håller fast vid den linje som framförts tidigare. Förebyggande arbete bedrivs med fördel 
av respektive nämnd och någon kommunövergripande handlingsplan anses inte behövas.  
Vi socialdemokrater menar att det är precis tvärtom. Ett framgångsrikt förebyggande arbete 
kräver gemensamma insatser för att det ska bli framgångsrikt. När det gäller åtgärder för att 
förebygga suicid blir det extra tydligt. Där berörs i princip samtliga nämnders 
ansvarsområden i kommunen.” 
 

Protokollsanteckningar 
Tomas Ottosson lät anteckna följande. 
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”Motionen tar upp en svår och komplex problematik som handlar om möjligheterna att ta 
fram en kommunövergripande handlingsplan med suicid preventiva åtgärder. Enligt 
tillgänglig statisk så visar det på ett ökat antal av suicidförsök Nacka. 
Nämnden motiverar sitt avslag på denna motion med att en övergripande handlingsplan 
som inte har en sammanhållande ansvarig organisation är att arbetet som rör den egna 
nämndensområde försvåras och försenas av beslut som fattas långt ifrån verksamheten. 
För vänsterpartiet är detta resonemang svårt att förstå då kunskapen och erfarenheterna att 
arbeta med suicidprevention givet dess komplexitet varierar både över tid och beroende på 
omständigheter. En kommunövergripande handlingsplan skulle kunna vara ett tydligt 
incitament för alla som kan tänkas bli berörda att se över de egna rutinerna samt i 
förekommande fall implementera övergripande handlingsplan. Vi kan inte få nog med 
kunskap om på vilket sätt vi kan arbeta med att förebygga suicid och att kunna hjälpa en 
medmänniska att avstå från att avsluta sitt liv i förtid är en mycket stark solidarisk handling.  
Vänsterpartiet yrkar bifall till motionen. ” 
 
- - - - - 
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§ 250 KFKS 2019/252 

Motion - Trafiksituationen i Älta 
Motion den 4 mars 2019 av Majvie Swärd och Ella Tegsten (S)  

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut.  

Kommunfullmäktige noterar att det redan pågår ett arbete som uppfyller intentionerna 
bakom förslagen i motionen. Motionen är med detta färdigbehandlad. 

Ärendet 
Motionärerna anför i sin motion till kommunfullmäktige följande förslag att 

- Nacka kommun verkar för att lämplig hastighetsdämpande åtgärd sätts in för att få bättre 
hörsamhet för hastighetsbegränsningen på Ältavägen 
- Nacka kommun utreder och presenterar scenario på hur kollektiv- och persontrafik ska 
ordnas i framtidens Älta och den planerade befolkningsökningen, samt att resultatet av 
utredningen tas med i planeringen för det framtida byggandet. 
 
De beslut och åtgärder som skulle kunna genomföras på Ältavägen ligger uteslutande på 
väghållaren; Trafikverket. För att anpassa infrastrukturen till framtida befolkningsökning 
samt öka trafiksäkerheten har dock kommunen täta kontakter med Trafikverket samt flera 
studier över området har tagits fram, vilka har legat till grund för kommunens detaljplaner. 
Utöver detta verkar kommunens tjänstemän kontinuerligt för att förbättra turtätheten för 
kollektivtrafiken i och genom Nacka. Senast i kommunens trafikremissvar till 
Trafikförvaltningen under våren 2019 framhöll kommunen vikten av att trafiken i Nacka, 
däribland Älta, förbättras. 
 

Handlingar i ärendet 
Trafikenhetens tjänsteskrivelse den 29 april 2019 
Motion  
Natur- och trafiknämnden den 21 maj 2019 §79 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 11 juni 2019 §115 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
Kommunfullmäktige noterar att det redan pågår ett arbete som uppfyller intentionerna 
bakom förslagen i motionen. Motionen är med detta färdigbehandlad. 
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Beslut i natur- och trafiknämnden den 21 maj 2019 §79 
Natur- och trafiknämnden föreslog kommunfullmäktige fatta följande beslut.  
Kommunfullmäktige noterar att det redan pågår ett arbete som uppfyller intentionerna 
bakom förslagen i motionen. Motionen är med detta färdigbehandlad. 

 

Yrkanden 
Helena Westerling (S) yrkade, med instämmande av Sidney Holm (MP)och Tomas 
Ottosson (V), bifall till förslagen i motionen. 
 
Christina Ståldal (NL) instämde i Helena Westerlings yrkande gällande andra attsatsen i 
motionens förslag. 
 
Mats Gerdau (M) yrkade bifall till stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Helena Westerlings yrkande gällande de båda attsatserna beslutade 
kommunstyrelsen i enlighet med Mats Gerdaus yrkande. 
 

Reservationer 
Helena Westerling reserverade sig mot beslutet för Socialdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp och ingav följande. 
 
”Dagens situation längs Ältavägen är inte hållbar. Socialdemokraterna delar inte 
majoritetens låga ambitioner och kommer fortsätta driva att fler bussar och bättre 
säkerhetsåtgärder sätts in i Älta.” 
 

Protokollsanteckningar 
Tomas Ottosson (V) lät anteckna följande. 
 
”Trafiken i Älta är ett stort problem ofta, för trångt på vägarna med bilköer och ibland 
fortkörning. Bussarna går för sällan och är i rusningstrafik fulla så folk får stå på bussen i 
motorvägsfart 90 km/tim. Andra bussar har för långa sträckningar och tar 35 min in till 
slussen. Vänsterpartiet tror att om busstrafiken ökade väsentligt och det ordnades nya 
sträckningar som går fortare till rätt destination skulle bilåkandet på Ältavägen minska. De 
flesta som kan, vill åka kollektivt och de som behöver åka bil av olika skäl får en snabbare 
och bränslesnålare resa. Plussar man sen på med Vänsterpartiets valfråga gratis 
kollektivtrafik i paketet kan vi glömma trafikproblem på Ältavägen i framtiden. Nacka 
kommuns svar till regionen om SL:s trafikplanering innehåller skrivningar om att 
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kollektivtrafiken i Älta behöver tätare trafik, för att uppnå ett ökat resande med 
kollektivtrafik behövs en ambitiösare kravformulering anser vänsterpartiet.” 
 
Christina Ståldal lät anteckna följande. 
 
”Nackalistan har som övergripande mål att Ältavägen med dess tillfarter ska vara mer 
trafiksäker än i dagens läge. Hur man sedan gör kan diskuteras och utredas. Vi ansluter oss 
till den andra satsen av motionen om hur kollektiv- och persontrafik ska ordnas i 
framtidens Älta med en planerad befolkningsökning i relation till det framtida byggandet.” 
 
Sidney Holm lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”Miljöpartiet har vid flertalet tillfällen motionerat, likväl som i dialog och anteckningar, 
visat på behovet av att förbättra trafiksituationen i och runt Älta. Vi ställer oss positiva till 
att nu även Socialdemokraterna lyfter den så viktiga frågan om fortsatt och uthålligt arbete 
med att förbättra trafiksituationen i området samt trycka på andra aktörer så de agerar. I en 
tidigare motion lyfte vi särskilt trafiksituationen vid Älta skola. För den som drabbas av en 
olycka har det ingen betydelse att det inte är Nacka kommun utan Trafikverket som har 
huvudansvaret för trafiksäkerheten längs Ältavägen. Kommunen har alltid ett övergripande 
ansvar för sina medborgares säkerhet. Trafiksäkerheten kring Ältavägen varit bristfällig 
under lång tid och vi anser att kommunen borde sätta större press på Trafikverket för att få 
till en förändring.” 
 
- - - - - 
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§ 251 KFKS 2019/250 

Motion – Återvinning av pappershanddukar 
Motion den 4 mars 2019 av Sidney Holm och Lisskulla Zayane (MP) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige noterar att det i dagsläget inte bedöms föreligga förutsättningar för 
Nacka kommun att införa återvinning av pappershanddukar då det skulle innebära ökade 
transporter och svåröverskådliga ekonomiska konsekvenser för kommunen. Nacka 
kommun bedömer dock att förslaget är intressant då det är viktigt att försöka få ner 
koldioxidutsläppen och kommunen avser därför att följa utvecklingen inom området. 
Motionen är därmed färdigbehandlad. 
 

Ärende 
Motionärerna lämnar förslag om möjligheten att återvinna pappershanddukar inom Nacka 
kommuns verksamheter. Med hänvisning till goda miljöargument så föreslås kommunen 
utreda om Nackas verksamheter kan börja återvinna sina pappershanddukar. Enligt 
motionen är det cirka 20 procent av det brännbara avfallet som består av 
pappershanddukar så det är betydande mängd koldioxid som då skulle minskas om dessa 
inte behöver eldas upp. 
 
En initial granskning av förutsättningarna för en sådan satsning i Nacka leder fram till det 
exempel i Mölndals kommun som motionen refererar till. Där är detta helt nyligen initierat 
och endast två hämtningar av pappershanddukar med sopbil har gjorts. Enligt uppgift från 
Mölndals kommun och dess leverantör är det svårt att än så länge utläsa några resultat, 
konsekvenser och eventuella framgångar av kommunens satsning på återvinning. Varken 
den ekonomiska och den logistiska kalkylen är helt utredd men deras ambition är att den 
totala kostnaden för avfallshantering för Mölndals kommun inte ska bli högre än vad den 
var i ordinarie system.  
 
En av de största utmaningarna för miljöarbetet är att minska transporternas negativa 
påverkan på klimatet och miljön. En satsning likt den som genomförts i Mölndal och 
Ängelholms kommun skulle innebära ökade godstransporter för Nacka eftersom 
anläggningarna inte finns i närheten av Nacka. Det bedöms i dagsläget inte föreligga 
förutsättningar för Nacka kommun att införa återvinning av pappershanddukar då det 
skulle innebära ökade transporter och svåröverskådliga ekonomiska konsekvenser för 
kommunen. Nacka kommun bedömer dock att förslaget är intressant då det är viktigt att 
försöka få ner koldioxidutsläppen och kommunen avser därför att följa utvecklingen inom 
området. 
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Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 20 augusti 2019 §110 
Tjänsteskrivelse från miljöenheten den 6 augusti 2019 
Bilaga 1 Motionen 
Bilaga 2 Yttrande från Nacka vatten och avfall AB 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 20 augusti 2019 §110 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut.  
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
Kommunfullmäktige noterar att det i dagsläget inte bedöms föreligga förutsättningar för 
Nacka kommun att införa återvinning av pappershanddukar då det skulle innebära ökade 
transporter och svåröverskådliga ekonomiska konsekvenser för kommunen. Nacka 
kommun bedömer dock att förslaget är intressant då det är viktigt att försöka få ner 
koldioxidutsläppen och kommunen avser därför att följa utvecklingen inom området. 
Motionen är därmed färdigbehandlad. 
 

Yrkanden 
Sidney Holm (MP) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Sidney Holms yrkande 
 

Protokollsanteckningar 
Hans Peters (C) lät anteckna följande till protokollet för Centerpartiets 
kommunstyrelsegrupp.  
 
”Städningen i kommunala verksamheter sköts ofta av upphandlade entreprenörer. Dessa 
bör tillfrågas om hur man eventuellt skulle kunna ordna insamling av pappershanddukar 
för återvinning.” 
 
- - - - - 
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§ 252 KFKS 2019/257 

Motion - Stöd till socialt utsatta EU-medborgare 
Motion den 4 mars 2019 av Amanda Sandholm m.fl. (V) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut: 
 
Kommunfullmäktige avslår förslagen i motionen avseende ett akut boende för utsatta EU-
medborgare eftersom Nacka kommuns ansvar för EU- och tredjelandsmedborgare utan 
uppehållsrätt som vistas i kommunen är begränsat till nödprövning i den akuta situationen. 
Nödprövning som kan beviljas är matpengar, tillfällig boendelösning eller flygbiljett till 
hemlandet. Motionen anses med detta vara färdigbehandlad. 
 

Ärende 
Motionärerna utrycker i sin motion oro för att många av de som kommer till Sverige och 
Nacka ofta befinner sig i en socialt utsatt situation med hemlöshet och ett liv som präglas 
av otrygghet och utanförskap. För att klara sitt uppehälle pantar de burkar eller tigger 
pengar. I motionen refereras det till de två natthärbärgen som Stockholm startat med 
frivilligorganisationer under namnen "Vinternatt" samt "Sommarnatt". Dessa två är 
avsedda endast för utsatta EU-medborgare.  
 
Motionärerna föreslår att Nacka kommun ska erbjuda utsatta EU-medborgare logi, måltid, 
råd och stöd samt möjlighet att sköta sin personliga hygien. 
 
Motionens förslag avseende ett akut boende för utsatta EU-medborgare föreslås avslås, 
eftersom Nacka kommuns ansvar för EU- och tredjelandsmedborgare utan 
uppehållsrätt som vistas i kommunen är begränsat till nödprövning i den akuta situationen. 
Nödprövning som kan beviljas är matpengar, tillfällig boendelösning eller flygbiljett till 
hemlandet. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 20 augusti 2019 §111 
Protokollsutdrag från arbets- och företagsnämnden den 28 maj 2019 §50 
Tjänsteskrivelse från etableringsenheten den 13 maj 2019 
Motionen 
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Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 20 augusti 2019 §111 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslogkommunstyrelsen fatta följande beslut.  
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut: 
Kommunfullmäktige avslår förslagen i motionen avseende ett akut boende för utsatta EU-
medborgare eftersom Nacka kommuns ansvar för EU- och tredjelandsmedborgare utan 
uppehållsrätt som vistas i kommunen är begränsat till nödprövning i den akuta situationen. 
Nödprövning som kan beviljas är matpengar, tillfällig boendelösning eller flygbiljett till 
hemlandet. Motionen anses med detta vara färdigbehandlad. 
Beslut i arbets- och företagsnämnden den 28 maj 2019 §50 
Arbets- och företagsnämnden föreslog kommunfullmäktige att fatta följande beslut: 
Kommunfullmäktige avslår förslagen i motionen avseende ett akut boende för utsatta EU- 
medborgare eftersom Nacka kommuns ansvar för EU- och tredjelandsmedborgare utan 
uppehållsrätt som vistas i kommunen är begränsat till nödprövning i den akuta situationen. 
Nödprövning som kan beviljas är matpengar, tillfällig boendelösning eller flygbiljett till 
hemlandet. Motionen anses med detta vara färdigbehandlad. 
 

Yrkanden 
Tomas Ottosson (V) yrkade bifall till förslagen i motionen. 
 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Esa Örmä (SD) och Khashayar Farmanbar 
(S), bifall till arbetsutskottets förslag. 

Beslutsgång 
Med avslag på Tomas Ottossons yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med Mats 
Gerdaus yrkande. 
 

Protokollsanteckningar 
Karin Teljstedt (KD) lät anteckna följande för Kristdemokraternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Motionärerna föreslår att Nacka kommun ska ta initiativ till att bygga boenden för EU-
tiggarna. Det är inte rimligt. De har ett hemland dit de återvänder och där de har en 
fungerande social tillvaro. Det finns inget skäl till att de ska ha förtur till boende i Sverige.  
Motionärerna skriver att EU-tiggarna har en socialt utsatt situation med hemlöshet. Det 
stämmer nog att de är utsatta, de är föraktade i sina hemländer och så motarbetade att de 
till och med har svårt att försörja sig. Men socialt har de i huvudsak en fungerande tillvaro. 
De östeuropeiska tiggarna är vanligtvis inte utslagna missbrukare, som ofta antyds.  
EU-medborgare har rätt att komma till Sverige. Och lyckligtvis är det ännu inte förbjudet 
att tigga. Tiggeri är den yttersta möjligheten för drabbade människor att skaffa sig inkomst.  
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Men det systematiska tiggeri som har uppstått i Europa skapar problem. Därför vore det 
bra om Nacka kommun på något ställe iordningställde sanitära arrangemang för tiggarna. 
Det skulle förbättra säkerheten, de sanitära förhållandena och minska tiggarnas utsatthet.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande. 
Bilaga 1 
 
Christina Ståldal (NL) lät anteckna följande. 
 
”Hur en kommun hanterar utsatta EU-medborgare varierar i landet. Alltifrån en hårdare 
hållning med i vissa fall förbud mot tiggeri till en mjukare, med mer akut hjälp. Slutligen är 
det en fråga för EU och för riksdag och regering. Det innebär, vilket framgår av 
tjänsteskrivelsen, att Nacka har skyldighet att ge hjälp i nödsituationer. Nackalistan önskar 
att svenska regeringar av olika kulörer gör mer för att se till att de medel som redan idag 
beviljas till länder med många EU-migranter också går till avsedda ändamål, så att dessa 
invånares situation förbättras. Det gäller inte minst för barnen.” 
 
Khashayar Farmanbar lät anteckna följande för Socialdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp. 
 
”Socialdemokraterna tycker att ett samarbete med frivilligorganisationer och civilsamhälle 
för att i enskilda akuta fall kunna hjälpa våra medmänniskor är bra. ”Öppna ett boende” 
kan ge bilden av en permanent lösning vilket vi tror är felaktigt sätt att hantera detta på. 
Kommunen skulle i det läget ta på sig och permanenta ett ansvar som är statens. Samtidigt 
är detta en utsatt grupp människor som far illa, och det finns skäl att följa upp hur ett mer 
tillfälligt stöd kan ges vid akuta tillfällen, men först måste i så fall diskussioner med 
frivilligorganisationerna tas. 
Eftersom det är staten som ansvarar för att EU-invånare kan komma hit och det är staten 
som kan påverka hur EU ska agera för att åstadkomma en förändring i de länder som dessa 
medborgare kommer ifrån när det handlar om utsatta grupper som t.ex. romer, så behöver 
det ageras på ett mer övergripande plan. Vi vet inte heller om frivilligorganisationer är 
intresserade av att driva ”Öppna boenden” för EU-invånare.” 
 
Sidney Holm (MP) lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”Motionen tar upp hur människor som befinner sig i en socialt utsatt situation i form av 
akutboende ska kunna få logi, enklare måltider, möjlighet att sköta personlig hygien och 
stöd för att kunna förändra sin livssituation. Sådana lösningar finns i flera kommuner, bl.a. i 
Stockholm. Motionen tar upp EU-medborgare – som i rubriken till tjänsteskrivelsen 
träffande benämnes ”utstötta” EU-medborgare - som är i Sverige och kan behöva denna 
form av akutlösning för sitt boende. Dock finns det anledning att även behovet omfattar 
svenska medborgare som av olika anledningar har hamnat i en situation då de mer eller 
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mindre har hamnat ”på gatan”. Tyvärr ser vi att allt fler har svårigheter att klara sin 
ekonomi och som då riskerar att vräkas eller i annan form få lämna sin bostad. 
Tjänsteskrivelsen tar inte upp vad som bör göras för att de som har behov av akutboende 
ska kunna få den hjälp de behöver, utan beskriver endast de minimikrav som kommunen 
har att uppfylla. Ett annat angreppssätt hade varit att konstatera att här har vi 
medmänniskor som är i behov av vårt stöd och att vi i vår kommun kommer att se till att i 
samverkan mellan kommun och frivilligorganisationer ta fram lämpliga lösningar.” 
 
Esa Örmä lät anteckna följande för Sverigedemokraternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Sverigedemokraterna anser att Nackas invånare inte skall försörja andra länders 
medborgare.  
Tiggeri skall förbjudas, och de som håller på med tiggeri skall inte vara varken i Nacka eller 
i Sverige”. 
 
- - - - - 
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§ 253 KFKS 2019/259 

Motion – Ersättningsmodeller och utbud vid kommunens 
bibliotek 
Motion den 4 mars 2019 av Amanda Sandholm m.fl. (V) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige noterar att böcker och annan media som finns på biblioteken är en 
del av det gemensamma utbudet som alla kan ta del av, att mediasamlingen på 
minoritetsspråk ska förstärkas på alla bibliotek under 2019 samt att ersättningsmodellen till 
biblioteken ändrats från 2019 vilket bland annat innebär att den rörliga ersättningen per 
utlånad bok minskat. Motionen föranleder ingen ytterligare åtgärd. 
 

Ärende 
I motionen föreslås att det ska tas fram en redovisning av hur prestationsbaserade modeller 
påverkar utbud, tillgängliggörande och användning av medier för prioriterade grupper samt 
presenteras förslag på hur biblioteken kan nå ett likvärdigt utbud åt prioriterade grupper.  
 
Från den 1 januari 2019 drivs Nackas sex bibliotek av två privata aktörer. Det har gjorts en 
utredning där data hämtades från våra jämförelsekommuner (Sollentuna, Solna, Tyresö, 
Danderyd) för att visa om Nackas ersättningsmodell hade påverkat bibliotekens 
inköpsmönster. Undersökningen visar att Nacka kommun ligger bäst i de flesta punkterna.  
 
Hela bibliotekskatalogen är en gemensam resurs för alla bibliotek och medier kan lätt 
reserveras och skickas mellan biblioteken. Webbsidorna är användarvänliga och 
informationen gällande minoritetsspråken är mycket synliga enligt tidigare plan.  
Utöver medieinköpen tar biblioteken in depositioner från Internationella biblioteket och 
Stockholms stadsbibliotek, utifrån efterfrågan. Enligt tidigare planering (KUN 2018/144) 
kommer även biblioteken under 2019 bland annat att förstärka mediesamlingen för 
minoritetsspråken på alla bibliotek. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 20 augusti 2019 §112 
Protokollsutdrag från kulturnämnden den 28 maj 2019 §29 
Tjänsteskrivelse från kultur- och fritidsenheten den 2 maj 2019 
Motionen 
Jämförelsetabell 
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Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 20 augusti 2019 §112 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut.  
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
Kommunfullmäktige noterar att böcker och annan media som finns på biblioteken är en 
del av det gemensamma utbudet som alla kan ta del av, att mediasamlingen på 
minoritetsspråk ska förstärkas på alla bibliotek under 2019 samt att ersättningsmodellen till 
biblioteken ändrats från 2019 vilket bland annat innebär att den rörliga ersättningen per 
utlånad bok minskat. Motionen föranleder ingen ytterligare åtgärd. 
Beslut i från kulturnämnden den 28 maj 2019 §29 
Kulturnämnden föreslog kommunfullmäktige fatta följande beslut. Kommunfullmäktige 
noterar att det redan pågår ett arbete som uppfyller intentionerna bakom förslagen i 
motionen. Motionen är med detta färdigbehandlad. 
 

Yrkanden 
Tomas Ottosson (V) yrkade, med instämmande av Christina Ståldal (NL) och Khashayar 
Farmanbar (S), bifall till förslagen i motionen. 
 
Mats Gerdau (M) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag. 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Tomas Ottossons yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med Mats 
Gerdaus yrkande. 
 

Protokollsanteckningar 
Tomas Ottosson lät anteckna följande. 
 
”Vänsterpartiet anser att motionen inte är besvarad. Kultur-och Fritidsenheten har i 
tjänsteskrivelsen har valt att slå ihop hela mediebeståndet och jämföra med ett par andra 
kommuner. Motionen handlar om att utreda hur skillnaden mellan de olika biblioteken 
uppstått. Varför finns det färre böcker på andra språk hos det privata biblioteksföretaget. 
Varför är skillnaden så otroligt stor när det handlar om de nationella minoriteterna?  
 
Eftersom de – tidigare – kommunala biblioteken dragit ett större lass för mång- och 
minoritetsspråk och lättläst har de också gått back ekonomiskt. Det är också de kommunala 
biblioteken som gör att Nacka står sig emot kommunerna i jämförelsen. 
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Fisksätras extra medieanslag om 75.000 kronor måste ställas mot den prestationsbaserade 
bonus som tillfallit de privata biblioteken. Mellan 2011-2015 har de privata biblioteken höjt 
sitt resultat med 1,6 miljoner kr och de kommunala fått återbetala 1 miljon. Därefter har 
vinstkurvan mattats av, 2017 fick det privata 151.693 kr i bonus medan de kommunala 
bibliotekens nedåtpekande kurva blivit allt brantare, med en återbetalning om 645.599. 
 
Biblioteken är lagstadgad verksamhet som syftar till folkbildning och skapa delaktighet i 
samhället. När verksamheten vinstmaximeras görs andra prioriteringar. Beroende på hur 
man ser på bibliotekens roll i samhället kan man dra olika slutsatser. Vänsterpartiet vill med 
den här motionen utreda hur skillnaden mellan kommunens bibliotek uppstått.” 
 
Christina Ståldal lät anteckna följande. 
 
”I tjänsteskrivelsen finns två intressanta ändringar i positiv riktning som tidigare har 
kritiserats mycket. Dels en ersättningsmodell med anslag per besökare vilket gav en 
snedvridning av anslaget och de egentliga behoven. Dels att satsningen på litteratur på 
andra språk var för liten för att möta de egentliga behoven.  Nu ska dessa båda kritiserade 
områden förbättras, vilket är bra. Från tjänstemannahåll sägs att invånarna är nöjda med 
bibliotekens utbud, vilket gäller på liknande sätt för nästan alla kommuner i landet. 
Däremot framgår inte om och hur man har frågat de som inte besöker biblioteken om 
anledningen till detta och vad de i övrigt anser om service och utbud. Inte heller har man i 
Nackas bibliotek årliga enkäter på plats där besökarna mer detaljerat fyller i vad de anser 
om bemötande, service, utbud, möjlighet att studera etc för att få mer nyanserade bilder att 
utveckla. Sådana undersökningar görs i många kommuner i landet men inte i Nacka. 
Kärnverksamheten för bibliotek är fortfarande läsning, studier och övrig läs- och 
kulturstimulans. Ett mediaanslag borde åtminstone till en relativt stor del vara i relation till 
antal invånare i ett definierat närområde och där dessa ges möjlighet till inflytande över 
utbud och verksamhet.  
Att media lånas mellan bibliotek är utmärkt och bra, men ju fler invånare och ju mindre 
anslag till media per invånare, desto mindre blir möjligheten att låna en önskad bok eller 
media snabbt och helst direkt. Nackas anslagssystem är fortfarande inte tillräckligt bra och 
möter inte behoven hos en växande befolkning. Därför yrkar Nackalistan bifall till 
motionen som innebär en föräbttring. ” 
 
Khashayar Farmanbar lät anteckna följande för Socialdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp. 
 
”Motionen vill utreda effekterna av den ersättningsmodell till biblioteken som bla 
Socialdemokraterna har kritiserat. Under hanteringen av motionssvaret har det 
framkommit att användningen av denna ersättningsmodell har minskat och att vår kritik 
har varit befogat. Men vi förvånas över att allianspartierna inte ens vill utreda den modell 
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som de höll så högt. Kanske finns det lärdomar att dra från en sådan utredning som gör att 
de och kommunen undviker den typen av fadäser framöver.”  
 
- - - - - 
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§ 254 KFKS 2016/803 

Exploateringsersättning Orminge Centrum 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att exploateringsersättningen inom planprogramområdet 
Orminge centrum fastställs till 1700 kronor/kvadratmeter bruttoarea (BTA) för i detaljplan 
nytillkommande byggrätt i enlighet med förutsättningar i tjänsteskrivelsen daterad den 27 
maj 2019, (reviderad 25 juni 2019). 
 

Ärendet 
Utbyggnaden av allmänna anläggningar, allmän plats och annan infrastruktur för 
detaljplaner som föregåtts av planprogram för Orminge centrum medför kostnader som 
ska fördelas mellan de fastighetsägare som får nya byggrätter i samband med planläggning 
(exploatörer). Exploatörer som får nya byggrätter betalar sin del av utbyggnadskostnaderna 
genom att erlägga exploateringsersättning enligt den nivå som redovisas i tabell 1 i 
tjänsteskrivelsen.  
 
Plan- och bygglagen klargör att åtgärderna som föranleder exploateringsersättningen ska 
vara nödvändiga för att den aktuella detaljplanen ska kunna genomföras och att en 
exploatörs åtagande att finansiera åtgärder ska stå i rimligt förhållande till dennes nytta av 
detaljplanen. Inom fördelningsområdet, som i det här fallet omfattar planprogrammets 
område Orminge centrum, bedöms samtliga fastighetsägare och byggherrar som erhåller 
nya byggrätter få lika stor nytta av åtgärderna per kvadratmeter bruttoarea (BTA) och ska 
därmed betala lika mycket i exploateringsersättning per kvadratmeter BTA. 
 
Exploateringsersättningen fastställs till 1 700 kronor per kvadratmeter BTA för genom 
detaljplaner nytillkommande byggrätter inom planprogramområdet Orminge centrum. 
Nivån på ersättningen baseras på en uppskattning av kostnaderna för de åtgärder som 
markerats i figur 3 samt beskrivs i bilaga 1 Omfattnings- och utförandebeskrivning för 
allmänna anläggningar Orminge Centrum maj 2019. Ersättningen indexjusteras med 
Entreprenadindex enligt bilaga 2. Det innebär att kommunens intäkter från 
exploateringsersättning från tillkommande byggrätter på privatägd mark inom 
planprogramområdet Orminge Centrum uppskattas bli cirka 150 miljoner kronor, förutsatt 
att alla prognostiserade byggrätter tillskapas inom fördelningsområdena. Byggrätterna inom 
planprogramområdet är fördelade ungefär lika mellan privat och kommunal mark. Skulle 
förutsättningarna gällande prognostiserade byggrätter ändras kan nivåerna på 
exploateringsersättningen komma att behöva justeras inför att slutlig 
exploateringsersättning beräknas. Exploateringsersättningen kan justeras ned gentemot 
exploatörerna efter att de faktiska utbyggnadskostnaderna fastställts, detta sker då genom 
en återbetalning av överskjutande belopp till respektive fastighetsägare. 
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Exploateringsersättningen kan enbart sänkas om faktiska utbyggnadskostnader understiger 
preliminär kostnadskalkyl. Kommunen står risken för ökade kostnader utöver den 
exploateringsersättning som skrivs in i exploateringsavtalen. 
 
Den uppskattade intäkten bedöms täcka cirka hälften av kommunens utbyggnadskostnader 
för allmänna anläggningar inom Orminge centrum. Resterande del av 
utbyggnadskostnaderna för allmänna anläggningar ska täckas genom intäkter från 
markförsäljningar med tillhörande exploateringar inom Orminge. Kommunens andel av 
utbyggnadskostnaderna för allmänna anläggningar ingår i köpeskillingen. Således bedöms 
beslutet skapa förutsättningar för kommunen att dels fördela ut kommunens kommande 
utbyggnadskostnader på ett skäligt och rättvist sätt, dels balansera dem. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 11 juni 2019 §108 
Tjänsteskrivelse från exploateringsenheten Nacka den 27 maj 2019, rev 25 juni 2019 
Bilaga 1 – Omfattnings- och utförandebeskrivning för allmänna anläggningar Orminge 
Centrum, maj 2019. 
Bilaga 2 – Entreprenadindex, rev 25 juni 2019 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 11 juni 2019 §108 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen beslutar att exploateringsersättningen inom planprogramområdet 
Orminge centrum fastställs till 1700 kronor/kvadratmeter bruttoarea (BTA) för i detaljplan 
nytillkommande byggrätt i enlighet med förutsättningar i tjänsteskrivelsen daterad den 23 
maj 2019. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 
- - - - - 
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§ 255 KFKS 2002/301-214 

Detaljplan för Sydöstra Lännersta 2 (Område W) i Boo 
Yttrande till mark- och miljödomstolen 

Beslut 
1. Kommunstyrelsen antar föreslaget yttrande till Mark- och miljödomstolen vid Nacka 

tingsrätt gällande överklagan av beslut om antagande av detaljplan för Sydöstra 
Lännersta 2 (område W) enligt bilaga 1 till tjänsteskrivelsen, daterad 22 augusti 2019. 

  
2. Kommunstyrelsen befullmäktigar kommunjurist Sylvia Ryel och Daniel Falk eller den 

de i sitt ställe sätter, att föra kommunens talan i domstol i mål om detaljplan för 
Sydöstra Lännersta 2 (område W). 

 
3. Beslutet justeras omedelbart. 

Ärendet 
Beslut om att anta detaljplanen för Sydöstra Lännersta 2 i Boo har överklagats till Mark- 
och miljödomstolen vid Nacka tingsrätt. Mark- och miljödomstolen har gett kommunen 
möjlighet att yttra sig över överklagandena och angett att kommunen särskilt ska yttra sig i 
frågan om förutsättningarna för att återuppta handläggningen av den upphävda planen 
istället för att påbörja arbete med en ny detaljplan.  
 
Detaljplanens huvudsakliga syfte är att införa byggrätter lämpliga för permanentboende, 
medge viss förtätning och att rusta upp vägar samt att ersätta enskilda vatten- och 
avloppslösningar med kommunala anläggningar. Planen syftar vidare till att skydda 
områdets kvaliteter i landskapsbild och kulturhistorisk värdefull bebyggelsemiljö. 
Överklagandena berör fastighetsspecifika frågor så som avstyckningsmöjligheter, 
byggrätter, strandskydd och markinlösen samt mer övergripande frågor så som avvägningar 
mellan allmänna och enskilda intressen, plankartans tydlighet och strandpromenaden i 
områdets södra del. 
 
I yttrandet framkommer i huvudsak att kommunen yrkar att mark- och miljödomstolen ska 
avslå överklagandena och fastställa kommunens beslut att anta detaljplanen. Kommunen 
vidhåller att detaljplanen tagits fram på korrekt sätt samt att detaljplanen inte strider mot 
gällande tillämplig lagstiftning. Kommunen anser att aktuella allmänna och enskilda 
intressen har beaktats och avvägts på ett korrekt sätt i detaljplanen. Yttrandet redovisar 
även skäl för varför kommunen återupptagit handläggningen av den upphävda planen i en 
senare del av processen istället för att ta fram en ny detaljplan samt kommunens inställning 
till de olika frågeställningarna i överklagandena. 
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Handlingar i ärendet 
Planenhetens tjänsteskrivelse den 22 augusti 2019 
Bilaga 1  Förslag till yttrande 
Bilaga 2 Föreläggande från mark- och miljödomstolen inklusive skrivelser från 

klaganden 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 13 augusti 2019 §121 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 13 augusti 2019 §121 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott noterar informationen till protokollet. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med planenhetens förslag. 
 
Christina Ståldal (NL) meddelade att hon ej deltar i beslutet. 
 
- - - - - 
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§ 256 KFKS 2016/569 

Organisation av viltförvaltning  

Beslut 
Kommunstyrelsen antar förslag till organisation av viltförvaltning enligt tjänsteskrivelse 
daterad den 4 juni 2019. 

Kommunstyrelsen noterar att ett jakträttsavtal för viltvård och jakt har tecknats med stöd 
av punkten 39 i kommunstyrelsens delegationsordning. Avtalet gäller från den 1 juli 2019. 

Kommunstyrelsen ger natur- och trafiknämnden i uppdrag att inför nästa avtalsperiod 
förtydliga uppdraget kring viltvård. Jakträtten på Nacka kommuns mark ska i första hand 
präglas av viltvårdande insatser och som tillsammans med nöjesjakten konkurrensutsätts på 
lämpligt sätt. 
 
Kommunstyrelsen ger stadsledningskontoret i uppdrag att återkomma med en 
viltvårdsstrategi för Nacka kommun. 
 

Ärendet 
Vid kommunstyrelsens sammanträde den 16 januari 2017 beslutades att jakträttsavtalen för 
Velamsund skulle sägas upp och att förslag till organisation av framtida viltvård och jakt på 
Velamsund skulle tas fram. Natur- och trafiknämnden har tagit fram ett förslag till 
organisation av framtida viltvård och jakt för hela Nacka, däribland Velamsund. Slutsatsen 
är att ett jakträttsavtal för all kommunalägd mark, införlivande av Velamsund med 
kommunens övriga marker, leder till enklare kommunikationen med medborgare, stärker 
jaktlaget och gör viltförvaltningen mer effektiv. Detta möter kommunens mål om maximalt 
värde för skattepengarna. Ett jakträttsavtal har tecknats för hela kommunen med stöd av 
kommunstyrelsens delegationsordning, vilket resulterar i en mer effektiv viltförvaltning. 
Avtalet gäller från den 1 juli 2019. 
 
Kommunstyrelsen ger natur- och trafiknämnden i uppdrag att inför nästa avtalsperiod 
förtydliga uppdraget kring viltvård. Jakträtten på Nacka kommuns mark ska i första hand 
präglas av viltvårdande insatser och som tillsammans med nöjesjakten konkurrensutsätts på 
lämpligt sätt. Vidare beslutas att stadsledningskontoret får i uppdrag att återkomma med en 
viltvårdsstrategi för Nacka kommun. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 11 juni 2019 §109 
Tjänsteskrivelse från enheten för drift – offentlig utemiljö den 4 juni 2019 
Kommunstyrelsen den 16 januari 2017 §23 
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Natur- och trafiknämnden den 14 juni 2016 §122 
Avtal från 1963 
Jakträttsavtal om upplåtelse av viltvård och jakt i Nacka kommun, NTN 2019/55 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 11 juni 2019 §109 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen antar förslag till organisation av viltförvaltning enligt tjänsteskrivelse 
daterad den 4 juni 2019. 
Kommunstyrelsen noterar att ett jakträttsavtal för viltvård och jakt har tecknats med stöd  
av punkten 39 i kommunstyrelsens delegationsordning. Avtalet gäller från den 1 juli 2019. 
Kommunstyrelsen ger natur- och trafiknämnden i uppdrag att inför nästa avtalsperiod 
förtydliga uppdraget kring viltvård. Jakträtten på Nacka kommuns mark ska i första hand 
präglas av viltvårdande insatser och som tillsammans med nöjesjakten konkurrensutsätts på 
lämpligt sätt. 
Kommunstyrelsen ger stadsledningskontoret i uppdrag att återkomma med en 
viltvårdsstrategi för Nacka kommun. 

Beslut i natur- och trafikenheten den 21 maj 2019 §78 
Natur och trafiknämnden föreslog att kommunstyrelsen antar förslag till organisation av 
viltförvaltning i Velamsund enligt tjänsteskrivelse, 2019 04 29. 
Natur- och trafiknämnden noterade följande information. Ett jakträttsavtal för viltvård och 
jakt i Velamsund har tecknats enligt kommunstyrelsens delegationsordning punkt 39. 
Avtalet gäller från den 1 juli 2019. 

Beslut i kommunstyrelsen den 16 januari 2017 §23 
Kommunstyrelsen beslutade att säga upp jakträttsavtal för fastigheterna Velamsund 1:1, 
1:94-96, 14:1, Bölan 1:1 och Knarrnäs 1:3. enligt 16 § jaktlagen till upphörande 18 juni 2018 
samt uppdrar åt park- och naturenheten att senast i december 2017 återkomma med förslag 
till organisation av framtida jakt på Velamsund.  

Beslut i natur- och trafikenheten den 14 juni 2016 §122 
Natur- och trafiknämnden föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen beslutar att säga upp jakträttsavtal för fastigheterna Velamsund 1:1, 
1:94-96, 14:1, Bölan 1:1 och Knarrnäs 1:3. enligt 16 § jaktlagen. 
Natur- och trafiknämnden uppdrog åt park- och naturenheten att utreda vilken jagkt och 
vilken omfattning av jakt som är önskvärd och förenlig med kommunens fauna- och 
viltvårdsstrategi på de fastigheter som omfattas av jakträttsavtal Velamsund.  
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Yrkanden 
Tomas Ottosson (V) yrkade bifall till förslaget från enheten för drift –och offentlig 
utemiljö den 4 juni 2019. 
 
Hans Peters (C) bifall till stadsutvecklingsutskottets förslag. 

Beslutsgång 
Med avslag på Tomas Ottossons yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med Hans 
Peters yrkande 
 

Protokollsanteckningar 
Tomas Ottosson lät anteckna följande. 
 
”Nacka kommun med ambitionen att bli stad och utöka antalet bostäder med 15000 nya 
bostäder under de närmsta åren, planerar samtidig för jakt på kommunalmark och att 
dessutom konkurrensutsätta jakträtten och sälja den till högst bjudande, enligt beslutet från 
KSSU 190611. 
Vi i Vänsterpartiet vänder oss emot det av flera skäl. 
  
1 Jakt och nöjesjakt, som förekommer som begrepp i handlingarna är inget som vi tycker 
kommunen ska uppmuntra eller bidra till, vi tycker viltvård är det kommunala ansvaret, 
eftersök vid olyckor, minska effekter av för stora populationer mm. 
 
2 Ej nödvändig viltvård, tex nöjesjakt konkurrerar om utrymmet i skogen med övrigt 
friluftsliv och Vänsterpartiet prioriterar inte jakt framför bla skogspromenader på 
kommunalmark. 
 
3 Att konkurrensutsätta jaktmark och prissätta den för brukaren är enligt mig, inte förenligt 
med god viltvård som utgår från andra premisser än dom ekonomiska för att berättiga sin 
existens.” 
 
- - - - - 
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§ 257 KFKS 2019/421 

Ansökan om medlemskap i Husbyggnadsvaror HBV 
Förening u.p.a. 
 

Beslut 
1. Kommunstyrelsen beslutar att ansöka om medlemskap i Husbyggnadsvaror HBV 

Förening u.p.a. 
2. Kommunstyrelsen beslutar att teckna fyra andelar á 10 000 kronor i syfte att ingå 

medlemskap i Husbyggnadsvaror HBV Förening u.p.a. 

Ärendet 
Husbyggnadsvaror HBV Förening u.p.a. (HBV) är en förening skapad för att samordna 
främst varuupphandlingar inom fastighetsområdet. Samtliga upphandlingar som utförs av 
HBV sker enligt lagen om offentlig upphandling (LOU). Medlemmar i föreningen kan göra 
avrop från de upphandlade ramavtalen antingen direkt eller via entreprenörer.  
 
Kommunen ser en stor fördel av ett medlemskap i HBV för att kunna nyttja de 
upphandlade ramavtalen, dels där avtal med SKL-Kommentus eller STIC (Stockholms 
inköpscentral) saknas, dels där HBV-avtalen bedöms vara ekonomiskt mer fördelaktiga för 
kommunen. Kommunen förpliktigas inte att nyttja avtalen, utan gör en egen bedömning 
inom respektive avtalsområde.  
 
HBV finansieras genom återbäringen från leverantörerna som uppstår genom att 
medlemsföretagen nyttjar ramavtalen. Medlemmarna i HBV får återbäring på cirka 1,5 
procent och en möjlig volymbonus på ytterligare 1-1,5 procent. Den enda ekonomiska 
påverkan för kommunen är den initiala avgiften om 40 000 kronor. En avgift som fås 
tillbaka vid ett eventuellt utträde.  
 
Exempel gjorda av HBV visar 25-30 procent lägre priser jämfört med medlemmarnas egna 
avtalade priser. Kommunens jämförelse över ett antal produkter där entreprenörer 
fakturerat kommunen visar att HBV-avtalen har 50-60 procent lägre priser.  
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 11 juni 2019 §110 
Tjänsteskrivelse från enheten för fastighetsförvaltning och inköpsenheten den 8 maj 2019 
Bilaga 1 Allmänna villkor och principer HBV 20190430 
Bilaga 2 Stadgar HBV 201904030 
Bilaga 3 Uppförandekod för leverantörer HBV 20190430 
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Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 11 juni 2019 §110 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 

1. Kommunstyrelsen beslutar att ansöka om medlemskap i Husbyggnadsvaror HBV 
Förening u.p.a. 

2. Kommunstyrelsen beslutar att teckna fyra andelar á 10 000 kronor i syfte att ingå 
medlemskap i Husbyggnadsvaror HBV Förening u.p.a. 

 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 
- - - - - 
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§ 258 KFKS 2019/424 

Revisionsrapport nr 1 2019 Granskning av bisysslor, 
hantering och kontroller Nacka kommun 
Yttrande till kommunfullmäktiges revisorer 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar föreslaget yttrande till revisorerna över revisionsrapport 1/2019 
granskning av bisysslor, hantering och kontroller enligt bilaga 1 till tjänsteskrivelsen daterad 
den 7 augusti 2019. 
 

Ärende 
Ernst & Young AB (nedan EY) har på uppdrag av kommunens revisorer granskat 
hanteringen och kontrollen av bisysslor. Den sammanfattande bedömningen i EYs rapport 
är att kommunen inte har tillräckliga kontroller för att säkerställa att otillåtna bisysslor inte 
förekommer. Granskningen visar att de rutiner och kontroller som finns behöver ses över 
eftersom efterlevnaden förefaller vara låg. Utifrån granskningsresultatet rekommenderar de 
kommunala revisorerna att kommunstyrelsen säkerställer bland annat en översyn av 
riktlinjer och information till medarbetare och chefer gällande bisysslor samt säkerställer att 
det finns rutiner för att överblicka och kontrollera anställdas bisysslor. I yttrandet lyfts 
bland annat fram att information om bisysslor och rutiner har förtydligats och att besluten 
om tillåtna respektive otillåtna bisysslor dokumenteras och sammanställs på ett enhetligt 
och lättillgängligt sätt. Vidare framhålls i yttrandet att området bisysslor ska ingå i 
kommunstyrelsens internkontrollplan. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 20 augusti 2019 §99 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret den 7 augusti 2019 
Bilaga 1 Förslag till yttrande över revisionsrapport 1/2019 
Bilaga 2 Nacka kommuns information om bisysslor  
Bilaga 3 Revisionsrapport nr 1 2019 
Bilaga 4 Revisionsskrivelse 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 20 augusti 2019 §99 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
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Kommunstyrelsen antar föreslaget yttrande till revisorerna över revisionsrapport 1/2019 
granskning av bisysslor, hantering och kontroller enligt bilaga 1 till tjänsteskrivelsen daterad 
den 7 augusti 2019. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 
 

Protokollsanteckningar 
Christina Ståldal (NL) lät anteckna följande. 
 
”Det är mycket märkligt att vissa elementära lagar och regler fortfarande inte har fått 
önskat fäste i Nacka kommun. En sådan del av verksamheten som nu har undersökts är 
den viktiga frågan om rapportering av bisysslor hos tjänstemännen. Den av Ernst & Young 
undersökta frekvensen av bisysslor gav ett nedslående resultat. Neslående, därför att ej 
meddelade bisysslor, också kan innebära ett första steg mot ett korrupt beteende. Svaret till 
revisorerna visar på ett visst sent uppvaknande men slappheten i styrningen av detta 
område är bedrövligt och inte i nivå med god demokratiska arbetsrutiner eller med vad 
man förväntar sig av en superkommun.” 
 
- - - - - 
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§ 259 KFKS 2019/468 

Överenskommelse om fördelning av kostnadsansvar för 
hjälpmedel mellan Region Stockholm och kommunerna i 
Stockholms län 
Antagande av överenskommelser 

Beslut 
Kommunstyrelsen fattar följande beslut. 
 

1. Kommunstyrelsen antar Hjälpmedelsöverenskommelsen om fördelning av 
kostnadsansvar för hjälpmedel mellan Region Stockholm och kommunerna i 
Stockholms län i särskilda boenden. 

2. Kommunstyrelsen antar den reviderade överenskommelsen Sammanhållen 
överenskommelse om vård och omsorg för äldre. 

 

Ärende 
Storsthlm rekommenderar kommunerna att anta hjälpmedelsöverenskommelsen och den 
reviderade överenskommelsen om sammanhållen om vård och omsorg för äldre. 
Hjälpmedelsöverenskommelsen avser fördelning av kostnadsansvar mellan Region 
Stockholm och kommunerna i Stockholms län för hjälpmedel, förbrukningshjälpmedel och 
produkter som används i vården. Överenskommelsen gäller inom verksamheter där 
kommunen är huvudman för hälso- och sjukvård. De verksamheter som omfattas är 
särskilt boende och dagverksamhet för äldre, bostad med särskilt service och daglig 
verksamhet enligt lagen om stöd och service till vissa funktionshindrade (LSS) samt bostad 
med särskild service enligt socialtjänstlagen. Överenskommelsen avser vuxna individer.  
 
Syftet med den nya överenskommelsen är att ansvaret för hjälpmedel ska vara så lika som 
möjligt i alla särskilda boendeformer. Syftet är också att effektivisera processen inom 
förskrivning och kostnadsfördelning av hjälpmedel. Detta bedöms leda till ökad trygghet 
och säkerhet i förskrivningar av hjälpmedel samt till minskade administrativa uppgifter. 
 
I den reviderade överenskommelsen om sammanhållen överenskommelse om vård och 
omsorg för äldre (punkt 2) har inga sakfrågor ändrats. Delområden om kostnadsfördelning 
av hjälpmedel utgår. Överenskommelsen har uppdaterats med hänvisningar till uppdaterade 
lagrum. 
 
Ärendet har beretts av socialnämnden och äldrenämnden. Kommunstyrelsen antar 
överenskommelserna i enlighet med rekommendationen från Storsthlm. 
 



 
70 (81) 

 2 september 2019 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 20 augusti 2019 §100 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret och äldreenheten den 29 juli 2019 
Bilaga 1 Rekommendation från Storsthlm 
Bilaga 2 Hjälpmedelsöverenskommelse 
Bilaga 3 Kostnadsfördelning för hjälpmedel 
Bilaga 4 Sammanhållen överenskommelse för vård och omsorg av äldre 
Bilaga 5 Protokollsutdrag från socialnämnden den 11 juni 2019 § 98 
Bilaga 6 Protokollsutdrag från äldrenämnden den 12 juni 2019 § 51 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 20 augusti 2019 §100 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen fattar följande beslut. 

1. Kommunstyrelsen antar Hjälpmedelsöverenskommelsen om fördelning av 
kostnadsansvar för hjälpmedel mellan Region Stockholm och kommunerna i 
Stockholms län i särskilda boenden. 

2. Kommunstyrelsen antar den reviderade överenskommelsen Sammanhållen 
överenskommelse om vård och omsorg för äldre. 

Beslut i från äldrenämnden den 12 juni 2019 § 51  
Äldrenämnden föreslog att kommunstyrelsen fattar följande beslut. 
1. Kommunstyrelsen beslutar att anta hjälpmedelsöverenskommelse om fördelning av 
kostnadsansvar för hjälpmedel mellan Region Stockholm och kommunerna i 
Stockholms län i särskilda boenden. 
2. Kommunstyrelsen beslutar att anta den reviderade överenskommelsen om 
sammanhållen överenskommelse om vård och omsorg för äldre. 
Beslut i socialnämnden den 11 juni 2019 § 98 
Socialnämnden föreslog kommunstyrelsen att anta Hjälpmedelsöverenskommelse om 
fördelning av kostnadsansvar för hjälpmedel mellan Region Stockholm och kommunerna i 
Stockholms län i särskilda boenden. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 
 
- - - - - 
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§ 260 KFKS 2019/155 

Regionala principer för återvinningscentraler i 
Stockholms län 
Antagande av rekommendation från Storsthlm 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att stödja Storsthlms föreslagna regionala principerna för 
återvinningscentraler. 
 

Ärende 
Hantering av hushållsavfall är ett kommunalt ansvar och omfattar etablering och drift av 
återvinningscentraler. I Nacka används istället begreppet kretsloppscentral, för att förstärka 
vikten av återbruk och kretslopp. I tjänsteskrivelsen används Nackas begrepp, medan 
bilagan använder begreppet återvinningscentral. 
 
Avfallstaxans grundavgifter ska finansiera drift och etablering av kretsloppscentraler. En 
form av oreglerad fri rörlighet har funnits sedan länge i ett antal kommuner, men till priset 
av att kostnader felaktigt belastar andra avfallskollektiv. Därför har Storsthlm fått i uppdrag 
av medlemskommunerna att ta fram gemensamma regionala principer för kommunernas 
kretsloppcentraler i Stockholms län. En tidplan för arbetet har tagits fram, där ett steg är ett 
ställningstagande om principerna från respektive kommuns kommunstyrelse. Därefter 
påbörjas ett arbete om att ta fram en systemlösning och en samverkansöverenskommelse 
Nacka kommun ställer sig bakom principerna, vilket innebär ett stöd att Storsthlms 
uppdrag ska drivas vidare. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 20 augusti 2019 §101 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret, Nacka vatten och avfall AB och 

redovisningsenheten den 5 juni 2019 
Bilaga 1 Regionala principer för återvinningscentraler i Stockholms län 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 20 augusti 2019 §101 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen beslutar att stödja Storsthlms föreslagna regionala principerna för 
återvinningscentraler. 
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Yrkanden 
Khashayar Farmanbar (S) yrkade, med instämmande av Tomas Ottosson (V), bifall till 
arbetsutskottets förslag.  
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Khashayar Farmanbars yrkande. 
 

Protokollsanteckningar 
Tomas Ottosson lät anteckna följande. 
 
”Det har varit ett problem under lång tid med att kommungränser har stoppat medborgare 
i Stockholmsregionen och Nacka från att använda den för tillfället bästa 
återvinningscentralen utifrån det egna behovet och resandet. Det är några steg kvar innan 
fördelning av ekonomi är klart och beslut kan tas som förändrar det som länge behövts. 
Klimatet är förloraren i väntan på att de självklara besluten blir klara. Fördelningen av 
kostnaden mellan kommunerna är för Vänsterpartiet underordnad förändringar som 
gynnar klimatomställningen. 
Klimatomställningen behöver en annan turordning, där kommunerna gör som Nacka 
kommun, att öppna sina kretsloppscentraler och lösa den ekonomiska frågan efteråt.” 
 
- - - - - 
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§ 261 KFKS 2019/461 

Yttrande över handlingsprogram enligt lag om skydd 
mot olyckor 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar föreslaget yttrande över Södertörns Brandförsvarsförbunds 
handlingsprogram enligt bilaga 2 till tjänsteskrivelsen daterad den 31 juli 2019 med följande 
tillägg. 
 
Sista meningen i första stycket kompletteras med följande. 
 
”I detta ligger också ett behov av utvecklad kontinuitetsplanering, samt metodik för 
hantering av nya material och konstruktioner exempelvis trähus, solpaneler med mera.” 
 

Ärende 
Nacka kommun har fått tillfälle att yttra sig över Södertöms brandförsvarsförbunds (Sbff) 
kommunala handlingsprogram enligt lag om skydd mot olyckor (LSO). 
 
Som underlag för handlingsprogrammet har Södertörns brandförsvarsförbund genomfört 
en riskanalys, som visar att de vanligt förekommande olyckorna, som trafikolyckor och 
bränder i bostäder är verksamheten alltjämt dimensionerad för och även för den förväntade 
ökning framåt i takt med medlemskommunernas tillväxt. Samtidigt utgör klimateffekter, 
med ökad risk för omfattande skogsbränder, översvämningar och stormskador samt 
förändringar av säkerhetsläget med avseende på antagonistiska hot av olika slag, ett behov 
att även kunna hantera mycket omfattande och komplexa räddningsinsatser med ökat 
behov av förmåga, uthållighet och samverkan. Man ser utifrån detta ett behov av att öka 
förmågan till kontinuitetsplanering, för att kunna upprätthålla funktion och förmåga även 
vid störningar. 
 
I syfte att kunna hantera en komplex samtid, höjer därför Södertörns 
brandförsvarsförbund blicken och vidgar perspektivet i det nya handlingsprogrammet. Av 
yttrandet framgår att Nacka kommun anser att det är en ambitiös och positiv utveckling. 
Samtidigt har handlingsprogrammet denna gång inte någon bestämd programtid. Nacka 
kommun framhåller i yttrandet att avsaknaden av en bestämd programtid ökar vikten av att 
programmet även omfattar en beskrivning av hur aktualitetsprövningen av programmet ska 
gå till, med avseende på såväl styrning som kontroll av efterlevnad. En förutsättning för att 
öka förmågan till kontinuitetsplanering, är samverkan med andra aktörer. Här har 
kommunen och Södertörns brandförsvarsförbund ett gemensamt intresse och 
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handlingsprogrammet bör övergripande men tydligt beskriva hur samverkan mellan 
kommun och Södertörns brandförsvarsförbund ska ske, för att stödja inriktningarna. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 20 augusti 2019 §104 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret den 31 juli 2019 
Bilaga 1 Remiss– Handlingsprogram enligt lag om skydd mot olyckor, från 

Södertörns brandförsvarsförbund 
Bilaga 2 Förslag till yttrande  
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 20 augusti 2019 §104 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut.  
Kommunstyrelsen antar föreslaget yttrande över Södertörns Brandförsvarsförbunds 
handlingsprogram enligt bilaga 2 till tjänsteskrivelsen daterad den 31 juli 2019. 
 

Yrkanden 
Khashayar Farmanbar (S) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag med följande tillägg. 
 
Sista meningen i första stycket kompletteras med följande. 
 
”I detta ligger också ett behov av utvecklad kontinuitetsplanering, samt metodik för 
hantering av nya material och konstruktioner exempelvis trähus, solpaneler med mera.” 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Khashayar Farmanbars yrkande. 
 
- - - - - 
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§ 262 KFKS 2019/334 

Ny muralmålning på Nacka vattentorn 
Politikerinitiativ den 1 april 2019 av Hans Peters (C)  

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar att Nacka vattentorn inte är ett av de objekt som kommer 
användas för nya muralmålningar under muralmålningsfestivalen i september 2019 
eftersom andra intressanta objekt identifierats för den kommande muralmålningsfestivalen.   
 
Politikerinitiativet är därmed färdigbehandlat.  

Ärendet 
Hans Peters (C) har i ett politikerinitiativ föreslagit att pröva om Nacka vattentorn 
(Jarlabergstornet) skulle kunna vara ett objekt för en ny muralmålning inom Konsten att 
skapa stad och den kommande muralmålningsfestivalen. Nacka vattentorn är idag ett 
välkänt landmärke och har i många sammanhang fått stå som symbol för Nacka kommun. 
Kommunen har för avsikt att pröva frågan om målning på Nacka vattentorn under de 
kommande åren. Om det alls ska göras något med vattentornet, sker det i så fall tidigast 
2021 i samband med en eventuell ytterligare muralmålningsfestival. En sådan festival är inte 
beslutad. Det kan också hända att tornet får stå kvar som det är. Politikerinitiativet anses 
därmed färdigbehandlat. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 11 juni 2019 §116 
Tjänsteskrivelse från enheten för strategisk stadsutveckling den 29 maj 2019 
Politikerinitiativ 
Antikvariskt yttrande gällande Jarlabergstornet samt förslaget i politikerinitiativet 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 11 juni 2019 §116 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen noterar att Nacka vattentorn inte är ett av de objekt som kommer 
användas för nya muralmålningar under muralmålningsfestivalen i september 2019 
eftersom andra intressanta objekt identifierats för den kommande muralmålningsfestivalen.   
Politikerinitiativet är därmed färdigbehandlat.  
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Yrkanden 
Hans Peters (C) yrkade bifall till följande förslag till beslut. 
  
”Kommunstyrelsen noterar att Nacka vattentorn inte är ett av de objekt som kommer att 
användas för nya muralmålningar under muralmålningsfestivalen i september 2019 
eftersom andra intressanta objekt identifierats för den kommande muralmålningsfestivalen. 
Muralmålning på vattentornet prövas inför eventuell ny muralmålningsfestival 2021. 
Politikerinitiativet är därmed färdigbehandlat.” 
 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Karin Teljstedt (KD), Esa Örmä (SD) och 
Christina Ståldal (NL), bifall till stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 
Helena Westerling (S) yrkade avslag på Hans Peters yrkande och instämde i Mats Gerdaus 
yrkande. 
 
Gunilla Grudevall-Steen (L) yrkade avslag på förslaget i politikerinitiativet.  
 

Beslutsgång 
I enlighet med Helena Westerlings yrkande avslog kommunstyrelsen Hans Peters yrkande. 
 
Med avslag på Gunilla Grudevall-Steens yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet 
med Mats Gerdaus yrkande, att bifalla stadsutvecklingsutskottets förslag. 

Protokollsanteckningar 
Hans Peters lät anteckna följande för Centerpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”Dagens konstverk på vattentornet skulle kunna ersättas med något mycket bättre och 
finare. Tänkt något på temat vatten. Varför inte ett vattenfall, vågor, en sjö, ett segelfartyg 
… Det kan finns många idéer på detta tema. Det borde bli aktuellt i samband med nästa 
muralmålningsfestival eller varför inte som ett enskilt projekt.” 
 
Gunilla Grudevall-Steen lät anteckna följande. 
 
”Kommunstyrelsen avslår förslaget med hänvisning till att vattentornet redan pryds av ett 
konstverk som är att betrakta som ett välkänt och uppskattat landmärke i Nacka.” 
 
Helena Westerling lät anteckna följande för Socialdemokraternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Nacka vattentorn är med sin nuvarande utsmyckning ett omtyckt och känt landmärke för 
kommunen och bör så få förbli. Däremot ser vi fram emot att det görs en restaurering med 
syfte att bevara det befintliga konstverket.” 
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Esa Örmä (SD) lät anteckna följande för Sverigedemokraternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Det verkar ha blivit på modet bland Nackas politiker att understödja och uppmuntra att 
man målar över stora offentliga ytor inom kommun. Ju större målning desto bättre, kan det 
förefalla. 
Sverigedemokraterna anser inte att Nacka kommun ska betala stora summor till 
muralmålningar som ökar graffiti och klotter genom att legitimera dessa avarter, och som 
har kort livslängd.  
Nackaborna skulle definitivt uppskatta mer om pengarna i fråga användes till att plantera 
levande blommor eller växter i kommunen, eller varför inte använda pengar till städning 
och klottersanering i offentliga miljöer. 
Nacka vattentorn skall heller INTE målas över.” 
 
- - - - - 
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§ 263  

Övriga frågor 
 

Gränsdragning mellan kommuner 
Sidney Holm (MP) ställde frågan var gränsen går mellan Nacka och angränsande 
kommuner och om det verkligen är optimala gränsdragningar.  Eftersom Stockholms 
kommun både äger och förvaltar stora markområden i Nacka vill han också ha en 
redovisning över hur ansvaret fördelats mellan kommunerna och hur det fungerar i 
praktiken med förvaltning, skyddsföreskrifter och skötselplaner. 
 

Beslut 
Kommunstyrelsen överlämnar punkten om gränsdragning till stadsledningskontoret som 
återkommer till kommunstyrelsen med information. 
 
 
 

Säkerhetsskapande åtgärder för fotgängare och cyklister vid Järla skola 
Khashayar Farmanbar (S) vill uppmärksamma att säkerheten behöver förbättras vid Järla 
skola för fotgängare och cyklister och har förberett ett politikerinitiativ till 
kommunstyrelsen. 
 

Beslut 
Kommunstyrelsen överlämnar initiativet till natur- och trafiknämnden som ansvarar för 
trafiksäkerheten. 
 
- - - - - 
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§ 264 KFKS 2019/422 

Tilldelningsbeslut i upphandling av tekniskt konsultstöd 
för framtida simhallar 

Beslut  
Kommunstyrelsen beslutar att tilldela avtal i upphandlingen av tekniskt konsultstöd för 
simhallar till Bylero AB med organisationsnummer 556489-0340. 
 
Beslutet justeras omedelbart.   

Ärendet 
I kommunens annonserade upphandling av tekniskt konsultstöd för simhallar har fyra 
anbud inkommit.  
I upphandlingen ställdes krav på att anbudsgivarna ska ha personal som innehar kompetens 
och erfarenhet av att projektleda och projektera simhallar för att säkerställa att kommunen 
får tillgång till erfarna konsulter med relevant expertkunskap om simhallar.  
Organisationsplan, referensuppdrag samt anbudspresentationer har utvärderats och 
bedömts utifrån lämplighet, kompetens och erfarenhet för att avgöra vilket mervärde den 
erbjudna organisationen kan tillföra under uppdragets genomförande.  
 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från enheten för bygg och anläggning och inköpsenheten 
Upphandlingsprotokoll 
Utvärderingsprotokoll 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 13 augusti 2019 §125 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 13 augusti 2019 §125 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott noterade informationen till protokollet.  
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med förslaget från inköpsenheten och enheten för 
bygg och anläggning. 
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Protokollsanteckningar 
Esa Örmä (SD) lät anteckna följande för Sverigedemokraternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Sverigedemokraterna har ingenting emot upphandlingen av konsulter – konsulter behövs 
speciellt för att på nytt värdera de olika placeringsalternativen. 
Sverigedemokraterna anser att simhallen ska placeras i Fisksätra och inte i Neglinge. Detta 
borde vara klart idag även för majoriteten nu fyra år efter omröstningen. Antalet invånare i 
Fisksätra ökar hela tiden och kommunikation med Saltsjöbanan kommer att förbättras de 
närmaste åren medan det i Neglinge inte sker någon ändring.” 
 
 
Sidney Holm (MP) lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”Miljöpartiet anser att badet bör placeras i Fisksätra istället för i Neglinge. Nu är det fyra år 
sedan det med en rösts övervikt beslutades att en ny simhall skulle byggas i Neglinge istället 
för i Fisksätra. Det var ett tråkigt beslut på många vis särskilt eftersom det bästa alternativet 
var Fisksätra. Såhär fyra år senare är det bara ännu mer tydligt att Fisksätra är bättre, för det 
har nämligen hänt en hel del på vägen. Flera av Alliansens tunga argument för en simhall i 
Neglinge har fallit och det blir tydligt att det knappast är samhällsekonomiska skäl som 
ligger bakom deras ställningstagande. 
Fisksätra är redan idag ett av Sveriges mest tätbefolkade områden och fler bostäder 
planeras här. Alldeles nyligen stod det också klart att här blir en ny stor skola här om några 
år. Samtidigt är kommunikationerna hit bra och många fler skulle ha glädje av en simhall 
här, något som även kommunens egen utredning om var en simhall bäst placeras tydligt 
visade. 
 
När Näckenbadet byggdes för snart 50 år sedan var Neglinge ett centralt område i 
Saltsjöbaden. Då var det mer bebyggelse i Neglinge än i Fisksätra, idag är det ett 
glesbefolkat villaområde. De nya bostäder som var planerade i Saltsjöbadens centrum när 
beslutet om ny simhall togs för fyra år sedan kommer inte heller att bli av, eftersom 
Alliansen gett efter för högljudda Saltsjöbads-protester. 
 
Fler bostäder, ny skola, goda kommunikationer, tätbefolkat och tillgängligt står nu mot 
slopade byggplaner, färre bostäder, glesbefolkat, otillgängligt för boende i närområdet och 
krångligare att ta sig till för andra nackabor. Alliansen är verkligen ute på djupt vatten i sin 
argumentation kring varför en simhall bäst placeras där den gör minst nytta. Att simhallen 
visat sig bli så dyr att ingen vill bygga den gör nu att det finns möjlighet att göra om och 
göra rätt. Ta livbojen Alliansen och bygg en simhall där det är samhällsekonomiskt 
vettigast!” 
 
Helena Westerling (S) lät anteckna följande för Socialdemokraternas kommunstyrelsegrupp. 
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”Socialdemokraterna anser att de medel som avsätts för konsultstöd när det gäller 
ersättningsbassäng för Näckenbadet ska avse en ny lokalisering som tar hänsyn till de 
geologiska förhållandena, samt helhetsnyttan med en placering sett till antalet invånare i 
närområdet och tillgänglighet via kollektivtrafik. Med en kommande ny skoloperatör i 
Fisksätra som förväntas ha många elever blir också närheten för många skolelever till en 
simhall en viktig faktor. Alla dessa faktorer talar för att Näcken bör utvecklas till ett stort 
idrottscampus som på bästa sätt tar hänsyn till områdets geologi och karaktär, samt att 
simhallen passar bäst i Fisksätra.” 
 
- - - - - 
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